




3 اقتصادی
چهار شنبه -بیست وهفتم مرداد ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4076

عضو شورای پول و اعتبار اعلام کرد:

مکاتبه بانک مرکزی برای تجدیدنظر در 
اعطای وام ازدواج 

یک عضو شورای پول و اعتبار از مکاتبه بانک مرکزی با دولت در مورد مصوبه پرداخت 
وام ازدواج خبر داده و گفت چون بانک ها در مورد این مصوبه کمی دچار مشکل شدند قرار 
شد بانک مرکزی مکاتبه ای با دولت داشته و مشکلات بانک ها را مطرح کند تا دولت بتواند 

با تعامل مجلس در این موضوع تجدید نظری داشته باشد.
بهمن عبدالهی در گفت وگو با ایسنا، با شاره به اینکه یکی از مصوباتی که در جلسه 
اخیر شورای پول و اعتبار به تصویب رسید در خصوص وام های ازدواج بود اظهار کرد: 
همه بانک ها مکلف به اجرای مصوبه وام ازدواج هستند، منتها برخی بانک ها به لحاظ در 
اختیار داشتن منابع زودتر شروع کردند و برخی دیگر مشکل منابع داشتند که با تاخیر 

اجرا خواهند کرد.
عضو شورای پول و اعتبار در مورد تصمیم شورای پول و اعتبار در خصوص بافتهای 
فرسوده نیز گفت: موضوع بافت های فرسوده در دستور کار شورای پول و اعتبار است و به 

احتمال زیاد جلسه آینده در مورد تسهیلات بافتهای فرسوده تصمیم گیری شود.
وی در عین حال از اعلام ساز و کار فعالیت بورس تعاون به عنوان یک بورس مستقل 
خبر داد و گفت: به دنبال مذاکرات صورت گرفته با سازمان بورس و توافقی که در خصوص 
راه اندازی بورس تعاون حاصل شد، طی هفته های آینده نحوه فعالیت بورس تعاون و حضور 

تعاونی ها در بازار سرمایه مشخص و اعلام خواهد شد.
به گفته وی موانع قانونی و حقوقی پیش روی تعاونی ها برای ورود به بورس با مساعدت 

سازمان بورس از میان برداشته شده است.
عبدالهی در مورد در دستور کار بودن کاهش نرخ سود توضیح داد: موضوع کاهش نرخ 
سود تسهیلات بانکی همواره در دستور کار بوده و هیچگاه خارج نمی شود، منتهی شورای 
پول و اعتبار شرایط را رصد کرده و هر زمان که اقتضا کند ورود کرده و تصمیمات جدیدی 

را اتخاذ خواهد کرد.

رییس جمهوری در جمع مردم کهگیلویه و بویراحمد 
در چارچوب سفرهای استانی هیات دولت از رشد 4.4 
درصدی اقتصاد ایران خبر داد. با وجود این اعلان، در 
برخی رسانه ها و گفت وگوهای عمومی پرسش هایی 
همچون چرایی رخ نما نشدن این رشد در معیشت 
اقشاری از مردم و پابرجایی مظاهری از رکود مطرح 

است. 
رییس جمهوری روزبیست و چهارم مردادماه در 
جمع مردم کهگیلویه و بویراحمد از رشد 4.4 درصدی 
اقتصاد ایران در بازه زمانی سه ماهه نخست امسال خبر 
داد و تصریح کرد که این رشد در شرایط درگیری ها 
و ناآرامی های منطقه ای و کاهش شدید بهای جهانی 
نفت و در سایه غیرت جوانان ایرانی حاصل شده است.

»حسن روحانی« در سخنرانی خود در یاسوج توافق 
هسته ای را بسترساز موفقیت های اقتصادی کشور 
آوردن  در  به حرکت  برای  برجام  گفت:  و  برشمرد 
شرایط اقتصادی کشور بود تا ملت بزرگ و دانشمندان 

ایران بتوانند برای کشور رونق اقتصادی ایجاد کنند.
با وجود آمار رسمی و دقیقی که رییس جمهوری 
در رونمایی از رشد اقتصادی کشور به آن استناد کرده 
است، شماری با چشم پوشی بر منطق اقتصاد و واقعیت 
های اقتصادی کشور، این دستاورد را زیر سوال بردند. 
در این پیوند، برخی رسانه ها منتقد امروز با متناقض 
نمایی اعلان رشد اقتصادی با سخنان رییس جمهوری 
در زمینه وجود چالش هایی چون بیکاری و رکود 
تلاش کردند کارنامه عمل دولت را خدشه دار نشان 

دهند.
در میان برخی از مردم نیز این انتظار وجود دارد که 
رشد اقتصادی خود را به شکل بهبود وضعیت معیشتی 
و رفع مشکلاتی چون بیکاری نشان دهد حال آنکه 
شاخص رشد اقتصادی ناظر بر ارتقای سطح ارزش 
زمانی  های  دوره  در  و خدمات  کالا  تولید  مجموع 
مشخص است؛ شاخصی کلان که نشان از وضعیت 
کلی اقتصاد یک کشور دارد و چون در چارچوب قواعد 
اقتصادی تعریف و تبیین می شود همانند پدیده های 

اقتصادی آثار خود را در درازمدت می نمایاند.
اساسی  ویژگی  پیامدها،  و  آثار  بروز  بودن  زمانبر 
بسیاری از تحولات کلان اقتصادی است. صرفنظر از 
واکنش های شدید برخی بازارها به رخدادهای مهم 

درگیری  و  جنگ  نظیر  جهانی  سطح  در  سیاسی 
های نظامی، تصمیم ها، برنامه ها و اقدام های اصولی 

اقتصادی پیامد خود را طی سال ها آشکار می سازند.
همچنان که در کشوری چون آمریکا به عنوان مبدا 
بحران مالی اخیر جهان، حباب بخش مسکن به شکل 
مزمن ایجاد شد و پس از ترکیدن آن در سال 2007 
میلادی، سال ها اقتصاد جهان را در رکود فرو برد، 
چرایی شکل گیری چالش های کنونی اقتصاد ایران به 
ویژه رکود را نیز باید در سال های میانی دهه گذشته 
ریشه یابی کرد؛ سال هایی که اقتصاددانان مطرح 
کشور بارها با هشدارهای صریح خود خواستار پایان بی 
تدبیری ها و اصلاح مدیریت سیاستزده اقتصاد کشور 

بودند.
مسایل  آگاهان  و  کارشناسان  ها،  سال  این  طی 
اقتصادی چه از طریق نامه هایی مشترک با ده ها 
امضا و چه به صورت فردی بارها در زمینه سیاست 

های انبساط مالی، تعامل ناپایدار و تنش زا با جهان 
خارج، پیگیری رویکردهای ویرانگر تجاری نظیر افزایش 
چشمگیر واردات ، در هم شکستن توان تولیدکنندگان 
داخلی، بی توجهی به واقعیت های بازار پول، سرمایه و 
ارزش پول ملی، مداخله بی رویه در بازار کسب و کار، 
نابسامانی وضعیت نظام بانکی و ... نگرانی شدید خود 
را اعلام کردند و خواستار توقف تصمیم های اقتصادی 
دولت های نهم و دهم شدند. از جمله این هشدارها 
باید به نامه 50 نفر از اقتصاددانان کشور در خردادماه 
1385 و 60 تن از استادان اقتصاد در آبان ماه 1387 
به رییس جمهوری وقت اشاره کرد که مورد بی توجهی 

قرار گرفت.
دستاوردهای  و  ها  زیرسازی  بود  حالی  در  این 
اقتصادی سال های پس از جنگ سبب شده بود تا 
در سال های میانی دهه 80، تاثیر بی تدبیری های 
اقتصادی در کوتاه مدت به حداقل میزان ممکن برسد. 

طی این سال ها رشد چشمگیر قیمت نفت نیز به یاری 
دولتمردان وقت آمد تا با تزریق بی رویه و بی حساب 
پول به جامعه اقتصادی، القاگر نوعی رفاه کاذب باشند 
که همان رفاه کاذب نیز زیر سایه تورم خردکننده به 

سرعت محو شد.
رکود کنونی اقتصاد ایران بی شک نتیجه سیاست 
های ویرانگر پیشین و تنگناهای بین المللی ناشی از 
تحریم های هسته ای است که اینک معیشت مردم 
را به واسطه چالش های جدی چون بیکاری یازده 
درصدی زیر فشار سنگینی خود قرار داده است. اکنون 
اما آمارهای مربوط به رشد اقتصادی دریچه هایی را رو 

به سوی خروج از رکود گشوده است. 
افزون بر آنچه گفته شد واقعیت های دیگری نیز در 
زمینه رشد اقتصادی کنونی وجود دارد که اشاره به آن 
به نوعی پاسخ به پرسش های مطروحه در این زمینه 

است. 

بر اساس آمار تفکیکی بخش های مختلف اقتصادی، 
بیشترین میزان رشد در بخش صنعت شامل صنایع، 
معادن و نفت و گاز به ثبت رسیده که برابر با 8.8 درصد 
بوده و بخش کشاورزی نیز شاهد رشدی چهاردرصدی 
بوده است. در کنار این بخش ها، خدمات نیز در بهار 
امسال به نسب سال 1394 رشد 2.9 درصدی را تجربه 

کرده است.
نکته نخست در مورد این آمار پدیداری رشد در 
بخش های کلان و سرمایه بر است که خود با چند 
واسطه به بنگاه های اقتصادی خرد ارتباط می یابد 
و همچنین پیوندی مستقیم با سازوکار تامین رفاهی 
در بخش هایی نظیر بهداشت و درمان یا بازار مسکن 
و بورس و ... برقرار نمی سازد. نکته دوم اینکه رشد 
اقتصادی در بخش هایی چون تولید محصولات انرژی 
افزونتر از بخش های دیگر است. البته این به معنای 
برکنار بودن محصولات ناخالص داخلی غیرنفتی از 
رشد نیست و این محصولات نیز 2.9 درصد رشد 
داشته اند. از این رو رشد حدود 4.4 درصدی را می 
توان به نوعی دماسنج اقتصاد کلان و رشد حدود سه 
درصدی )رشد محصولات ناخالص داخلی غیرنفتی( 
را باید معیاری مختص به بدنه ساختار اقتصادی به 
شمار آورد. نکته دیگری که رییس جمهوری به آن 
اشاره کرد رسیدن رشد اقتصادی از نقطه منفی 6.8 
درصدی پیش از روی کار آمدن دولت یازدهم به 4.4 
درصد است. مفهوم آمار یاد شده این است که شاخص 
های اقتصاد ایران از وضعیت سقوط آزاد رهایی یافته 
و به تازگی در کرانه امنیت و ثبات قرار گرفته است. 
از این رو رشد اقتصادی 4.4 درصدی را نمی توان 
به معنای بهبود مطلق وضعیت کسب و کار و خروج 
کامل از رکود دانست. هوده سخن اینکه درمان درد 
مزمن اقتصاد ایران همچون فرایند و علل و عوامل 
ایجاد آن نیازمند زمان است و رشد اقتصادی را می 
توان همردیف نشانه ای چون رفع تب از بدنی بیمار 
در نظر گرفت. به عبارتی دیگر، ارقام اقتصادی چون 
رشد 4.4 درصدی راهنمای درستی مسیری است 
که تصمیم سازان اقتصادی برای برونرفت از وضعیت 
پرچالش آن را می پیمایند و بی تردید و بر مبنای 
منطق اقتصادی به رونق اقتصاد ملی و بهبود چشمگیر 

وضعیت معیشتی جامعه خواهد انجامید.

واقعیت های رشد 4/4 درصدی اقتصاد ایران 

هدفمندی باز هم به کسری خورد

۴۷ میلیون مازاد در جمع یارانه بگیران!

درآمد حدود 10.3 هزار میلیارد تومانی ناشی از اجرای قانون هدفمندی یارانه ها در حالی 
برای پاسخگویی به توزیع نقدی برای حدود 75 میلیون نفر با کسری مواجه است که بر 
اساس تقسیم بندی های قانونی فقط 50 درصد این رقم سهم توزیع نقدی بوده و دولت این 
اختیار و حتی تکلیف را دارد که به حدود 47 میلیون نفر از این جمع، یارانه ای پرداخت نکند.

به گزارش ایسنا، با وجود گذشت بیش از پنج سال از اجرای قانون هدفمندی یارانه ها، 
همچنان بندها و تبصره های آن درگیر اشتباهات اولیه اجرا در سال 1389 و در دولت قبل 
است. انحراف همیشگی پرداخت های نقدی، کسری های آشکار  و حذف سهم بخش های 
مختلف در سال ششم هم در حال تکرار بوده و اصلاح روند تکراری که جامعه به آن عادت 

کرده را بیش از قبل، دشوار کرده است.
قانون هدفمندی یارانه ها تاکید دارد که باید 50 درصد درآمدهای ناشی از اصلاح و افزایش 
قیمت حامل های انرژی صرف توزیع نقدی و غیر نقدی بین خانوارها و همچنین 50 درصد 
مابقی سهم خدمات حمایتی از جمله بهداشت و درمان و خدمات رفاهی و به ویژه تولید 
باشد.   سهمی هم برای کمک به هزینه های دولت در نظر گرفته شده  اما در حدود پنج سال 
و نیم از ابلاغ و اجرای این قانون هیچگاه ارقام آن در مسیر اصلی خود محقق و هزینه نشده 
است. عامل اصلی این انحراف نیز پرداخت های نقدی به جامعه بیش از 75 میلیونی با ترکیب 

پردرآمد و کم درآمد، نیازمند و غیر نیازمند به رقم 45 هزار و 500 تومانی ماهانه است.
تازه ترین گزارش عملکرد اجرای قانون هدفمندی یارانه ها در سال جاری نشان می دهد که 
باز  هم عدم تحقق درآمدها و کسری ها ادامه دارد و به روال گذشته این یارانه نقدی است که 
تمامی آنچه به دست آمده را بلعیده و پولی را برای حمایت از تولید که مدت ها در رکود بود، 
باقی نگذاشته است.بررسی های کمیسیون برنامه و بودجه از این حکایت دارد که در پایان 
چهار ماه نخست سال جاری به حدود 75 میلیون و 225 هزار نفر در مجموع رقمی نزدیک 
به 13 هزار و 700 میلیارد تومان یارانه نقدی پرداخت شده و به عبارتی دولت ماهانه 3425 
میلیارد تومان برای توزیع بین خانوارها هزینه کرده است. در حالی باید این رقم از محل 
درآمدهای ناشی از اصلاح و افزایش قیمت حامل های انرژی پرداخت شود که در مدت مورد 
نظر فقط 10 هزار و 300 میلیارد تومان از این محل به دست آمده و حدود 3400 میلیارد 

نسبت به پرداختی کسری داشته است.
باید یادآور شد که گرچه ظاهرا دولت حدود 3400 میلیارد تومان در پرداخت های نقدی 
نسبت به مجموع درآمد محقق شده کسری دارد؛ اما مسئله اینجاست که اصلا همین 
پرداخت 13 هزار و 700 میلیاردی هم به روال گذشته و به اجبار بر خلاف قانون انجام شده 
است. چرا که قانون هدفمندی یارانه ها الزام کرده که فقط 50 درصد درآمدها صرف توزیع 
نقدی شود که در این حالت از 10 هزار و 300 میلیارد موجود حدود 5150 میلیارد تومان 
سهم یارانه های نقدی بوده  و بقیه باید به تولید، بهداشت و درمان، رفاه اجتماعی و حتی 
دولت اختصاص پیدا کند.در این شرایط از 13 هزار و 700 میلیارد تومان پرداخت شده حدود 
8550 میلیارد تومان خارج از حوزه قانونی به یارانه بگیران پرداخت شده و سهم سایر بخش ها 
را به صفر رسانده است. اتفاقی که ماجرای جدیدی نیست و از زمان دولت قبل که یارانه نقدی 
را برای تمامی جامعه در نظر گرفت و آن را شروع کرد تکرار شده و اکنون خروج از این فضا 
با چالش های بسیاری همراه است.در حالی حذف یارانه بگیران پردرآمد در سال های اخیر 
از تکالیف قانون بودجه بوده که مسائل مختلف مورد نظر دولت ها برای حذف از جمله نبود 
بانک های اطلاعاتی دقیق و بروز خطاهای بالا در قطع یارانه افراد، موجب شده تا در نهایت 
حدود چهار میلیون نفر تا پایان سال گذشته از دریافت های نقدی حذف شوند و با اعتراض 
انجام شده از سوی این افراد نزدیک به 800 هزار نفر مجددا به جمع یارانه بگیران برگردند. به 
عبارتی با توجه به آماری که اخیرا میدری-معاون رفاهی وزارت »کار، تعاون ورفاه اجتماعی« 
- اعلام و گفته که 200 هزار نفر تا پایان تیرماه امسال حذف شده اند، در مجموع حدود سه 
میلیون و 400 هزار نفر از جمع یارانه بگیران کنار گذاشته شده اند.این در حالی است که 
اگر قرار باشد دولت بر حسب قانون و بر اساس آنچه که از اصلاح قیمت حامل های انرژی 
به دست می آورد، یارانه نقدی پرداخت کند، برای 10 هزار و 300 میلیارد به دست آمده در 
چهار ماهه اول امسال که فقط طبق قانون 5150 میلیارد آن به توزیع نقدی در این چندماه 
تعلق دارد، سهم هر ماه از درآمد موجود برای توزیع نقدی، حدود 1288 میلیارد تومان است.

بر این اساس با درآمد موجود و با توجه به رقم 45 هزار و 500 تومانی یارانه نقدی برای 
هر نفر، دولت فقط موظف به پرداخت یارانه به حدود 28 میلیون نفر در هر ماه است. این 
در حالی است که در حال حاضر با 75 میلیون و 200 هزار نفر که در هر ماه یارانه نقدی 
دریافت می کنند، حدود 47 میلیون نفر به طور مازاد نسبت به درآمدهای کسب شده در 
لیست سامانه هدفمندی قرار دارند. اما به هر صورت کنار گذاشتن افراد مازاد کار آسانی نبوده 
و با توجه به اینکه  از دولت قبل پایه های این پرداخت غیر منطقی گذاشته شده و به گونه ای 
جامعه در هر ماه مبلغ 45 هزار و 500 تومانی هرچند ناچیز را مطالبه می کند، حذف افراد 
حتی پردرآمد هم کار دولت فعلی را بسیار سخت کرده و آثار ناشی از خطا در قطع یارانه 
همانطور که مدیران دولتی بر آن تاکید دارند می تواند از پرداخت آن مخرب تر باشد؛ چراکه 
تاکید می شود نباید به دلیل غربالگری پردرآمدها، افراد نیازمند به این رقم نیز قربانی خطا 
یا اشتباه شوند.به هر صورت قانون بودجه به دولت اجازه داده تا در سال جاری منابع مالی 
حاصل از اصلاح قیمت کالا و خدمات تا مبلغ 48 هزار میلیارد تومان را با استفاده از انواع 
روش های پرداخت نقدی و غیرنقدی به خانوارهای هدف و نیازمند توزیع و همچنین برای 
ارائه خدمات حمایتی و کمک به بخش تولید اقدام کند. این در حالی است که آمار عملکرد 
هدفمندی یارانه ها نشان می دهد که در چهار ماهه اول امسال با وجود پیش بینی درآمد 14 
هزار و 600 میلیارد تومانی از محل افزایش قیمت ها،  3300 میلیارد تومان کمتر محقق شده 
و در حد 10 هزار و 300 میلیارد بوده است. شرایطی که می تواند تاییدی بر گفته وزیر اقتصاد 
برای تامین مالی پرداخت نقدی به تعداد قابل توجهی افراد مازاد حتی تا بیش از 47 میلیون 
نفر نسبت به درآمد بدست آمده باشد. وقتی که طیب نیا می گوید شب واریز یارانه، مصیبت 
عضما دولت است، می تواند همین کسری های چند هزار میلیاردی موجود از عدم برابری 

درآمد و هزینه هدمندی را در بر گیرد.

 باوجودی که ظاهر امر ساده به نظر می رسد اتفاقاتی که افتاده و می افتد وضعیت را 
پیچیده تر از چیزی کرده است که دولت فکرش را می کرد. تصمیم دولت برای سوخت 
خودروهای سبک، عرضه بنزین تک نرخی و بدون کارت سوخت است؛ تصمیمی که برای 
اجرایی شدن به جلب موافقت نمایندگان ملت در بهارستان احتیاج دارد، اما اتفاق های قابل 
پیش بینی و گاهی غیرمنتظره اجازه تحقق این ایده را تاکنون گرفته و حالا حدود یک ماه 
زمان باقی مانده تا یکی از بزرگترین معادلات اقتصادی دولت یازدهم تعیین تکلیف شود، 
معادله ای که دو مجلس مختلف را به عمر خود دیده، هرچند در دوران هیچ کدام حل 

نشده است.
به گزارش ایسنا، درحالی که دولت در تکاپوی برنامه ریزی برای نظام جدید عرضه سوخت 
بود و گزینه های تغییر کاربری کارتهای سوخت و تک نرخی شدن بنزین را بررسی می 
کرد، شوک اول به این طرح در روزهای پایانی عمر مجلس نهم شورای اسلامی وارد شد. 
وکلای ملت در تصمیمی که بعدها برخی کارشناسان آن را "عجولانه" و برخی حتی آن را 
سیاست زده میدانستند حکم به بقای کارتهای سوخت و دونرخی شدن بنزین دادند. حکمی 
که کارشناسی آن تاحدی عجولانه انجام شده بود که برخی نمایندگان بعدها اذعان کردند 
از تاثیرگذاری طرحی که تصویب کرده اند بر سیستم عرضه سوخت کشور خبرنداشتند! به 
همین دلیل بود که در اقدامی نادر مجلس مصوبه خود را پس گرفت تا این بار مصوبه ای 
معتدل تر درباره بنزین ارائه کند، طرحی که باوجود تعدیل اشتباهات قبل، همچنان بر ادامه 

استفاده از سامانه هوشمند سوخت و دونرخی بودن بنزین اصرار داشته و دارد.
اسفندماه 1394 و هنگامی که جمعی از یاران معتدل دولت تدبیر و امید، کلید بهارستان 
را در دست گرفتند، یکی از مصوباتی که انتظار می رفت دولت در هماهنگی با مجلس 
جدید نسبت به اصلاح آن اقدام کند تا اجازه پیشبرد امور براساس سلیقه خود را داشته 
باشد، مصوبه بنزینی مجلس قبل بود. امیدها برآن بود که درقالب اصلاحیه بودجه سال 95 
برخی ناهماهنگی ها با مجلس پیشین اصلاح شود که "ماجرای بنزین" هم یکی از اولویت 
های این اصلاحیه بود، اما همه چیز مطابق انتظار پیش نرفت؛ اعضای کمیسیون برنامه 
و بودجه مجلس شورای اسلامی در جلسه صبح روز بیست و نهم تیرماه و در تصمیمی 
غیرمنتظره با کلیات لایحه اصلاح بودجه 1395 مخالفت کردند تا بار دیگر سرنوشت عرضه 
بنزین و کارت های سوخت به اغما رفته و تعیین تکلیف این موضوع مهم عرصه انرژی به 
آینده موکول شود. در تازه ترین تصمیم هم کمیسیون انرژی در نشست روز دوشنبه، 25 
مرداد  بند »ح« لایحه اصلاح قانون بودجه 1395 را در دستور کار قرار داد که عرضه تک 

نرخی بنزین رای نیاورد.  
سه ماه باقی مانده از تابستان، آخرین ماه هایی بود که دولت امیدوار بود مجلس با ترکیب 
تازه ای که در این دوره پیدا کرده است، مصوبه هفته های آخر فعالیت مجلس پیشین در 
مورد تعیین سقف استفاده از بنزین بدون مالیات و عوارض را لغو کند. امیدی که فعلا به 
یاس تبدیل شده است تا سرنوشت بنزین هم به یکی از سئوال های اساسی مردم تبدیل 

شود.
طرح مجلس چه بود؛ دولت چه می خواهد؟ 

از حدود 40 سال پیش تاکنون قیمت بنزین 11 بار دستخوش تغییر شده است. در حالی 
که از ابتدای سال 1357 تا سال 1386 قیمت بنزین به طور متوسط هر چهار سال یک بار 
دستخوش تغییر شده و افزایش یافته است، اما از سال 1386 به بعد که برنامه سهمیه بندی 
به مرحله اجرا گذاشته شد، هر دو سال یک بار بهای این فرآورده نفتی تغییر کرده است. 
در تازه ترین دور تصمیم گیری در این رابطه، افزایش نرخ بنزین برای مصرف کنندگانی که 

بیش از سقف تعیین شده در ماه از بنزین استفاده می کنند، طرحی بود که در مجلس نهم 
پس از کش و قوس های فراوان در نهایت به تصویب رسید و وارد لایحه بودجه شد. طرح 
نهایی به دولت این اختیار را می داد که با در نظر گرفتن مالیات و عوارض مختلفی از جمله 
هزینه ریزش، تبخیر،   بیمه، انتقال، حمل، توزیع و عوارض قانونی و نرخ کارمزد متناسب 
پرداختی به جایگاه داران و در نهایت جمع آن با قیمت بنزین در فوب خلیج فارس، نرخ 
دومی را برای پرمصرفان بنزین تعیین کند. این لایحه که با هدف کنترل مصرف بنزین پس 
از تک نرخی شدن و حذف سقف مصرف به تصویب رسیده بود، تعیین سقف مجاز برای 
استفاده از بنزین با نرخ اول که همان نرخ آزاد بنزین است را نیز بر عهده دولت گذاشته است. 
اما زیر ساخت رسیدن به تمام این اهداف همان زیر ساختی است که طی 10 سال گذشته با 
آن تلاش شده تا بنزین به آرامی به نرخی نزدیک شود که مشابه با کشورهای همسایه بوده 
و به این ترتیب انگیزه قاچاق سوخت در کشور کاهش پیدا کند. این طرح دولت را مکلف 
می کند که با استفاده از سامانه هوشمند سوخت، دو نرخی کردن بنزین برای پرمصرفان 
را به اجرا درآورد تا از این طریق نه تنها مصرف سوخت کنترل شود بلکه اطلاعاتی نیز از 

این سامانه به دست آید.
با این حال وزارت نفت از ماه ها پیش از تصویب این طرح در مجلس و از همان روزهای 
پس از تک نرخی شدن سوخت، با ادامه استفاده از سامانه هوشمند سوخت موافق نبود و در 
کنار آن، رسیدن به یک نرخ آزاد برای فروش بنزین را دستاورد مهمی می دانست که می 
تواند فساد ناشی از چند نرخی بودن را کاهش دهد. به این ترتیب پس از تصویب لایحه دو 
نرخی کردن سوخت، دولت اگرچه به عنوان مجری در مورد اجرای این مصوبه اعلام آمادگی 
کرده بود، اما با دو نرخی شدن دوباره سوخت و وادار کردن مصرف کنندگان به استفاده 
از کارتهای سوخت مخالف بود. این مخالفت اما به تنهایی از سوی بدنه دولت مطرح نمی 
شد، بلکه مصوبه بنزینی مجلس مخالفانی از جنس خود مجلسی ها و البته بخش خصوصی 
نیز دارد، به طوریکه برخی اعضای کمیسیون انرژی برلزوم تک نرخی شدن بنزین تاکید 
کرده اند و اتحادیه جایگاه داران سوخت هم مخالفت خود را با بنزین دونرخی اعلام کرده 
است. در این زمینه کمیته انرژی مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز با طرح مجلس اعلام 

مخالفت کرده بود.
قیمت بنزین تغییر می کند؟

هرچند  انتظار می رفت طبق مهلتی که در این لایحه از زمان ابلاغ اعلام شده بود، دولت 
تا اوایل مهرماه زمان اجرا، میزان سهمیه و قیمت بنزین را مشخص و اعلام کند اما تشکیل 
مجلس جدید، امید وزارت نفت برای ملغی شدن مصوبه بنزینی که می توانست نارضایتی 
مصرف کنندگان را نیز در پی داشته باشد افزایش داد. وزیر نفت با اشاره به این امیدواری در 
مورد ابعاد این مصوبه گفته بود تصویب چنین طرحی با توجه به رشد ناچیز مصرف بنزین 
آزار مردم است. او که پیشتر نیز تصریح کرده بود طی 10 سال استفاده از سامانه هوشمند 
سوخت هیچ استفاده ای از اطلاعات جمع آوری شده از طریق این سامانه نشده است، جمع 
آوری دوباره اطلاعات از این سامانه و تاکید بر لزوم استفاده از آن را غیر ضروری دانسته بود. 
زنگنه مانند بسیاری از مخالفان طرح بنزینی مجلس نهم معتقد است که دو نرخی کردن 
سوخت در کنار اجبار به استفاده از کارت سوخت می تواند بار دیگر زمینه ساز فساد در مورد 
این حامل پرمصرف انرژی شود. وی با اشاره به تعاملات مثبتی که وزارت نفت می تواند با 
کمیسیون تازه انرژی داشته باشد، گفته بود که انتظار دارد در این فرصت باقی مانده با ارائه 
اصلاح بودجه از سوی دولت به مجلس و در خواست برای حذف این لایجه از بودجه امسال، 
مجلس نیز از اجرای این مصوبه بنزینی چشم پوشی کرده و با لغو آن موافقت کند تا این که 
در خبری غیرمنتظره، مجلس با لایحه اصلاح بودجه مخالفت کرد تا سایه ابهام دوباره روی 

سیاست های عرضه سوخت دولت گسترده شود.
اما این تنها راه حل زنگنه برای خنثی کردن طرحی که نه او و نه اتحادیه جایگاهداران 
علاقه ای به اجرایش ندارند نیست. وزیر نفت می گوید حتی در صورت عدم لغو طرح دو 
نرخی شدن سوخت، سقف استفاده از بنزین با نرخ اول که فعلا همان 1000 تومان است را 
روی عددی قرار می دهد که مصرف کنندگان نیازی به سوخت گیری با نرخ دوم بنزین - 
که البته تعیین آن نیز با در نظر گرفتن فرمول لایجه در اختیار دولت است - نداشته باشند. 
بر این اساس می توان انتظار داشت که طی مدت باقی مانده از مهلت رسیدن دولت به دو 
نرخی کردن سوخت و پایان عمر کوتاه بنزین بدون سقف و نرخ دوم، اگر هم مجلسیان به 
سوی حذف آنچه مجلس پیشین به تصویب رسانده بود نروند، دولت راه حلی را در پیش 
خواهد گرفت که لایجه دو نرخی شدن بنزین را نه روی کاغذ، بلکه در عمل خنثی کند 
تا بتواند سیاست های موردنظر خود را برای مردمی که با رای خود به آن اعتماد کرده اند 

اجرا کند.

 رئیس اتحادیه مشاوران املاک به بررسی بهترین زمان 
خرید مسکن پرداخت.  

رئیس اتحادیه مشاوران املاک گفت: تنها با یک عامل 
یعنی ارائه تسهیلات 80 میلیون تومانی مسکن نمی توانیم 
عنوان کنیم که بازار مسکن رونق پیدا می کند و باید با 
توجه به رکود عمیقی که وارد بازار مسکن شده است از 

روش های دیگری هم استفاده کنیم.  
حسام عقبایی در رابطه با تاثیر کاهش نرخ سود بانکی بر 
بازار رهن و اجاره مسکن گفت: کاهش نرخ سود بانکی تاثیر 
چندانی در افزایش اجاره بها نداشته و تنها فضایی روانی 
را پدید آورده و این امکان وجود دارد تا عده ای از مالکان 
از این موضوع سواستفاده کنند. اما عموم مالکانی که به 
دنبال گرفتن اجاره بودند همچنان به همان صورت هستند 
و افرادی که گرفتن پول پیش را ترجیح می دادند باز هم 
مانند گذشته عمل می کنند و می توان گفت که فضای 

روانی هم در حال حاضر کنترل شده است.  
رئیس اتحادیه مشاوران املاک ضمن بیان اینکه اکنون 
بهترین زمان برای انجام معاملات مسکن است، گفت: به 
دلیل فرصتی که اکنون از طریق ثبات در قیمت ها ایجاد 
شده است به تمام افرادی که تصمیم به خرید و فروش یا 
رهن و اجاره ملک دارند توصیه می شود که نسبت به این 

موضوع اقدام کنند.  
عقبایی در خصوص تاثیر تسهیلات 80 میلیون تومانی بر 

بازار مسکن گفت: اینکه عنوان کنیم این تسهیلات تاثیری 
در بازار مسکن نداشته کمی بی انصافی است. قاعدتاً ارائه 
مسکن  معاملات  افزایش  در  تواند  می  بانکی  تسهیلات 
کمک کند و تا الان نیز به همین صورت بوده و یکی از 
دلایل افزایش حجم معاملات در کشور و بالا رفتن قدرت 
خرید خریداران و همچنین تحریک بازار تقاضا ارائه همین 

تسهیلات 80 میلیون تومانی بوده است.  
او افزود: اما قاعدتاً تنها با یک عامل یعنی ارائه همین 
تسهیلات 80 میلیون تومانی مسکن نمی توانیم عنوان 

کنیم که بازار مسکن رونق پیدا می کند و باید با توجه به 
رکود عمیقی که وارد بازار مسکن شده است از روش های 

دیگری هم استفاده کنیم. 
 او در ادامه بیان کرد: این تسهیلات به طور کلی به سه 
ترمیم نیاز دارد، اول اینکه مدت بازپرداخت این تسهیلات 
که اکنون 12 سال است باید افزایش پیدا کند. در بسیاری 
از کشورهایی که با رکود همراه هستند ارائه تسهیلات به 

سه یا چهار دهه افزایش پیدا کرده است. 
این  نرخ سود  به  مربوط  بعدی  ترمیم  عقبایی گفت:   
تسهیلات است و این نرخ باید کاهش پیدا کند و با درآمد 
این  بازپرداخت  امکان  تا  شود  هماهنگ  مردم  عمومی 
تسهیلات برای آنها فراهم شود. نکته سوم میزان اقساط 
این وام هاست و باید به نحوی باشد که با درآمد دهک های 
ضعیف و متوسط جامعه که عموماً همین دهک ها دغدغه 

خانه دار شدن دارند، هم خوانی داشته باشد.  
نظر  از  شد:  یادآور  املاک  مشاوران  اتحادیه  رئیس 
من اگر شورای پول و اعتبار، بانک مرکزی و همچنین 
مثل  اسلامی  شورای  مجلس  تخصصی  کمیسیون های 
کمیسیون اقتصادی و برنامه بودجه و حتی وزارت راه و 
شهرسازی و بانک های عامل مانند بانک مسکن در این 
این  تاثیرگذاری  قطعاً  بردارند،  اساسی  گامی  ها  بخش 
تسهیلات در جهت خروج از رکود مسکن و بالا رفتن تعداد 

معاملات بیشتر خواهد شد. 

معادله چندمجهولی بنزین پیچیده تر شد

سرنوشت باک ها در دوراهی پاستور و بهارستان

رئیس اتحادیه مشاوران املاک  عنوان کرد:

 بهترین زمان معامله مسکن 

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,908,000یک مثقال طلا

1,133,000یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

11,090,000سکه بهار آزاد ی

11,100,000سکه امامی

5,590,000نیم سکه

2,900,000ربع  سکه

1,830,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 36,800,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,600,000 پژو 

SLX 405 30,600,000 پژو 

ELX 39,700,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,000,000 تند ر 

LX 33,000,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,100,000 سمند LX سال

EF7 29,900,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 
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فدراسیون برای نکونام بازی خداحافظی برگزار خواهد کرد
در پی کناره گیری جواد نکونام از بازی خداحافظی که برای وی در نظر گرفته شده بود، 

فدراسیون فوتبال قصد دارد تا برای خداحافظی جواد نکونام بازی خداحافظی برگزار کند.
 جواد نکونام از حضور در بازی که برای خداحافظی وی در نظر گرفته شده بود انصراف داد. 
در پی این انصراف فدراسیون فوتبال قصد دارد تا یک بازی دوستانه را برای خداحافظی جواد 
نکونام  برگزار کند. امیر حسین حسینی در گفتگو با سایت فدراسیون فوتبال در این باره گفت: در 
ابتدا جا دارد از همه پیشکسوتان و دلسوزان فوتبال کشور که با انجام مصاحبه و حمایتهای خود 
جواد نکونام را مورد حمایت ویژه خود دانسته اند، تشکر و قدردانی داشته باشیم.   مدیر روابط 
عمومی فدراسیون فوتبال: با توجه به اینکه جواد نکونام کاپیتان اسبق تیم ملی فوتبال کشورمان 
از دیداری که قرار بود به عنوان خداحافظی وی برگزار شود، کناره گیری کرده است، فدراسیون 
فوتبال در آینده ای نزدیک قطعا مراسمی در خور شان و جایگاه وی که تلاش بسیار زیادی برای 
ارتقای فوتبال کشور مبذول داشته، انجام خواهد داد. وی: هر چند در گذشته بزرگانی از فوتبال 
ملی کشور خداحافظی کرده اند و نتوانسته ایم مراسمی برای خداحافظی این عزیزان برگزار کنیم، 
به طور حتم جبران مافات خواهیم کرد و این اقدام برای این عزیزان نیز انجام می شود و جا دارد 
مجددا از اعلام نظر بجای بزرگان و پیشکسوتان فوتبال کشور، کمال تشکر و قدردانی را داشته 
باشیم. حسینی در پایان گفت: برگزاری این مسابقه که قرار بود چهارم شهریورماه برگزار شود، 
هیچ ارتباطی به فدراسیون فوتبال ندارد و این فدراسیون به هیچ عنوان در جریان جزئیات برنامه 

های پیش بینی شده برای آن نبوده است.

غلامرضا بهروان:

احتمال برگزاری بازی تراکتورسازی با 
پرسپولیس خارج از شهر تبریز!

رییس کمیته مسابقات سازمان لیگ فوتبال ایران می گوید در صورتی که شرایط 
برگزاری بازی پرسپولیس با تراکتورسازی در تبریز فراهم نشود، باید این بازی در 

خارج از استان آذربایجان شرقی برگزار شود.
غلامرضا بهروان درباره شائبه های لغو دیدار تراکتور و پرسپولیس در هفته چهارم 
لیگ برتر در تبریز، گفت: از مسئولان ورزش استان آذربایجان شرقی تشکر می کنم 
که پیگیر آماده شدن ورزشگاه یادگار امام هستند اما واقعیت این است که روند کار 
برای آماده سازی ورزشگاه راضی کننده به نظر نمی رسد. برخی از مصاحبه ها، 
خیلی امیدوار کننده به نظر نمی رسد.وی ادامه داد: سازمان لیگ نمی تواند برنامه 
مسابقات خود را به تعویق بیندازد. اگر ورزشگاه یادگار امام تا زمان دیدار پرسپولیس 
و تراکتورسازی آماده نشود مجبوریم این بازی را در ورزشگاهی دیگر در تبریز برگزار 
کنیم. امیدوارم مسئولان استانی برای برگزاری این مسابقه در تبریز همکاری لازم 
را داشته باشند زیرا در غیر اینصورت مجبوریم که بازی را در خارج از استان برگزار 
کنیم. حیف است که این مسابقه در خارج از تبریز برگزار شود و مردم خوب تبریز از 

برگزاری این مسابقه محروم شوند.

کاظم اولیایی:

خوابی که برای منصوریان و استقلال دیده بودند 
تعبیر نشد

مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال می گوید خوابی که بعضی از اعضای هیات مدیره 
برای علیرضا منصوریان و کادر فنی این تیم و همچنین اضافه کردن مربی خارجی 

دیده بودند، تعبیر نشد.
کاظم اولیایی درباره اقدامات بعضی از اعضای هیات مدیره باشگاه استقلال برای 
تحت فشار قراردادن علیرضا منصوریان انجام داده بودند، گفت: متاسفانه طرح های 
عجیب و غریبی ارائه داده بودند مثل اولتیماتوم دادن به کادر فنی تا دربی، تعیین 
دستیار خارجی برای منصوریان و از این دست مسائل. همه می دانند که این خبرها 
در طول فصل نتیجه ای جز آسیب زدن به تیم ندارد.وی افزود: تلاش ما با دیگر 
دوستان و پیشکسوتان استقلال این بود که در این باشگاه ثبات مدیریت رخ بدهد. 
باید اجازه بدهند کادر فنی استقلال توانایی خود را بروز بدهد. آقایان باید اجبارا این 
کار را بکنند.مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال یادآور شد: بعضی از مسئولان با مطرح 
کردن موضوعات مختلف، در جهت عوامل منفی و مخرب گام بر می دارند ولی طبق 
آخرین اطلاعاتی که بنده دارم این است که آنها هم به این نتیجه رسیده اند دست از 
این کار بردارند.اولیایی ادامه داد: خوابهایی که برای کادر فنی استقلال و منصوریان 
دیده بودند تعبیر نخواهد شد. دیگر زمینه این کار نیست. اعتراضی که در میان 
هواداران صورت گرفت، زمینه صحبتهایی مثل تغییر کادر فنی، اولتیماتوم و یا اضافه 

کردن مربیان خارجی را از بین برد.

پروین: 

به زودی همه چیز را خواهم گفت
بازی  موضوع  به  نظارتی  نهادهای  باید  گفت:  کشورمان  فوتبال  پیشکسوت 

خداحافظی نکونام بیشتر ورود کنند تا با آبروی او بازی نشود.
 علی پروین، در خصوص برگزاری بازی خداحافظی برای جواد نکونام گفت:  من 
نمی دانم پشت پرده برگزاری این بازی ها چیست اما چیزی که می دانم این است 
که نکونام بازیکن کوچکی نبوده که بخواهند به او بی احترامی کنند. او رکوردشکن 
فوتبال ایران است که کاپیتان تیم ملی هم بوده است. اما یکسری از افراد از نام او 

سوءاستفاده می کنند.
وی ادامه داد: بار قبل که این بازی انجام شد من خواستار این بودم که مسائل مالی 
به صورت شفاف اعلام شود و الان هم همین را می گویم. باید پشت پرده افرادی 
که بازیکنان را می آورند و بازی را برگزار می کنند مشخص شود مطمئن باشید در 
یک مصاحبه کامل همه چیز را در این خصوص خواهم گفت تا مردم بدانند اصل 

ماجرا چیست.
پروین در ادامه صحبت های خود تصریح کرد: باید نهادهای نظارتی دقت نظر 
بیشتری روی این مسائل داشته باشند و از آنها می خواهم به این بازی ورود کنند باید 
همه چیز در مورد این بازی شفاف اعلام شود تا با آبروی جواد نکونام بازی نشود. بار 
قبل که این تیم به ایران آمد خواهان این شدم که ریز مسائل مالی اعلام شود و از 

طرفی باید مشخص شود که این افراد صلاحیت برگزاری بازی را دارند یا نه.

مهرداد میناوند:

می خواهند با اسم نکونام جیب شان را پر کنند!
پیشکسوت فوتبال ایران گفت: نمی دانم برخی افراد که هویتشان نه در ورزش و نه 

در هنر مشخص نیست می آیند و روی نام برخی بزرگان خط می کشند.
مهرداد میناوند  با اشاره به برگزاری دیدار خداحافظی جواد نکونام و حضور ستارگان 
سابق لالیگا در تهران توسط باشگاه هنرمندان و کنار کشیدن نکونام از این بازی 
خداحافظی، گفت: من نمی دانم چرا فدراسیون فوتبال و وزارت ورزش و جوانان اجازه 
و فعالیت به بعضی ها را می دهد؛ آن هم افرادی که نه در ورزش و نه در هنر هویت 
ندارند.وی افزود: سال گذشته هم که ستارگان جهان به ایران آمدند، عواید آن بازی 
قرار بود صرف کارهای خیر شود اما در این میان مبلغ زیادی گم شد و کسی هم در 
این مورد پاسخگو نبود. من چندین بار راجع به این موضوع صحبت کردم اما کسی 
پاسخگو نبود.پیشکسوت فوتبال ایران تصریح کرد: نکونام بازیکن بزرگی بود که هم 
در رده باشگاهی و هم در رده ملی افتخارات زیادی به دست آورده است. این وظیفه 
فدراسیون و باشگاه های جواد نکونام است که برای وی بازی یاد بود برگزار کنند نه 
افراد دیگر.میناوند اضافه کرد: واقعا نمی دانم که چرا صدا و سیما برخی اوقات رسانه 
ملی را در اختیار افرادی قرار می دهد که به فکر منافع شخصی شان هستند. امیدوارم 
که دیگر صدا و سیما و حراست وزارت ورزش اجازه فعالیت به چنین افرادی را ندهد.

وی در پایان گفت: نمی دانم برخی افراد با چه هویتی می آیند و به خودشان این اجازه 
را می دهند که روی نام برخی بزرگان مانند علی پروین، عابدزاده، حمید استیلی و 
خداداد عزیزی خط بکشند. از عزیزانی هم که در این لیست این تیم حضور دارند، 
انتظار می رود که در این مسابقه به احترام بزرگان حاضر نشوند.قرار بود که دیدار 
خداحافظی جواد نکونام روز چهارم شهریور ماه با حضور ستارگان لالیگا برگزار شود 

که نکونام به صورت غیر رسمی از حضور در این بازی انصراف داده است.

افسوس مدافع تیم ملی از شرایطی که
 فراهم نشد

مدافع تیم ملی فوتبال ایران با اشاره به اردوی ایتالیا، گفت: شاید افسوسی که وجود 
دارد این باشد که چرا شرایطی فراهم نشد که در اردوهای قبلی هم به آمادگی مان 

اضافه کنیم.
محمد طیبی در رابطه با شرایط تیم ملی در اردوی ایتالیا گفت: شرایط خوبی برای 
تیم ملی در ایتالیا فراهم شده است. خوشبختانه همه چیز به بهترین نحو آماده است 
تا بازیکنان بتوانند برنامه های کادر فنی را برای آغاز رقابتهای انتخابی جام جهانی 
پیاده کنند.  شاید افسوسی که وجود دارد این باشد که چرا شرایطی فراهم نشد که 
در اردوهای قبلی هم به آمادگی مان اضافه کنیم اما حتما با تلاش بازیکنان و برنامه 
ای که کادر فنی تنظیم کرده از فرصت کم باقی مانده استفاده می کنیم تا بتوانیم تا 
قبل از بازی یازدهم شهریور به آمادگی کامل برسیم.وی افزود: شرایط خوشبختانه 
خوب است و فکر می کنم همه چیز تحت کنترل کادر فنی است. نکته ای که برای 
من بسیار جالب است اینکه فضای اردو به گونه ای است که ناخودآگاه به بازیکنان تیم 
انگیزه مضاعف می دهد و همین فکر می کنم بتواند به تیم ملی در بازیهای یازدهم 
و شانزدهم شهریور کمک کند. همه از کادر فنی بگیرید تا بازیکنان و کادر پزشکی 
و تدارکات جوری تلاش می کنند که می شود به موفقیت در دو بازی برابر قطر و 
چین خیلی امیدوار بود.مدافع تیم ملی با بیان اینکه برای موفقیت تیم ملی به دعای 
مردم، حمایت رسانه ها  و مسوولان نیاز داریم، خاطرنشان کرد: پیروزی و موفقیت 
تیم ملی را در نهایت به پای ایران می نویسند و به خاطر همین کل اعضای تیم ملی 
این انگیزه را دارند که موفقیت را برای مردم ایران هدیه بیاوریم.طیبی درباره وضعیت 
تیم قطر خاطرنشان کرد: شاید در گذشته قطر خیلی حریف مهمی برای فوتبال ایران 
به حساب نمی آمد اما آنها در این سه، چهار سال پیشرفت زیادی داشته اند. نتایج 
تیمهای باشگاهی این کشور در لیگ قهرمانان آسیا و امکاناتی که برای فوتبالشان 
فراهم شده، نشان می دهد که چه هدقی را دنبال می کنند. آنها به هر حال میزبان 
جام جهانی 2022 هستند و با تقویت تیمهای باشگاهی شان، شرایطی را ایجاد کرده 
اند که در نهایت به سود تیم ملیشان تمام می شود. ضمن اینکه بازیهای اول در چنین 
مسابقاتی معمولا اهمیت زیادی دارد و خیلی مهم است که بتوانیم شروع خوبی در 
مسابقات داشته باشیم. حضور و کمک هواداران تیم ملی در بازی با قطر می تواند 
برگ برنده ما باشد و مطمئنا ورزشگاهی با حضور یکصد هزار تماشاگر کار قطریها را 

در دیدار برابر ایران بسیار مشکلتر خواهد کرد.

در مسابقات والیبال جوانان پسر کشور؛

تیم والیبال جوانان قم برابر خراسان جنوبی 
به پیروزی رسید

 مدیر تیم والیبال جوانان قم از پیروزی این تیم برابر خراسان جنوبی در مسابقات والیبال 
جوانان پسر کشور در سنندج خبر داد.

علی شطاری اظهار داشت: نخستین دیدار تیم والیبال جوانان قم برابر خراسان جنوبی 
در آغاز مسابقات والیبال جوانان کشور به میزبانی سنندج با برتری شیرین و خیره کننده 

والیبالیست های جوان قم همراه بود.
وی افزود: در این مسابقه که عصر دوشنبه برگزار شد والیبالیست های جوان استان قم 
توانستند با حفظ تمرکز در جریان بازی در نهایت 3 بر یک پیروز شوند و گام نخست را 
در این رقابت ها محکم بردارند و برای دیدار دوم خود برابر خراسان جنوبی انگیزه و روحیه 

بالاتری به دست آورند.
مدیر تیم والیبال جوانان قم گفت:  در این مسابقه کار برای قمی ها به سختی آغاز شد و 
در ست نخست مسابقه، دو تیم  پا به پای هم پیش رفتند اما در نهایت خراسان جنوبی با 

امتیاز 27 بر 25 فاتح این ست دشوار و پیچیده شد و از قم پیش افتاد.
شطاری بیان داشت: در ست دوم اما، تیم والیبال جوانان قم به بازی برگشت و خراسان 
جنوبی که در ست اول حریف سختی برای قم بود در ادامه به شدت افت کرد به طوری 
که اختلاف امتیاز قم و خراسان جنوبی در ست دوم به 13 امتیاز رسید و قم در این ست 

25 بر 13 بازی را برد.
وی عنوان کرد: در ست سوم، والیبالیست های جوان قم مجال خودنمایی به حریف 
ندادند و این ست 25 بر 9 با برتری قاطع قم به پایان رسید اما آخرین تلاش خراسان 
جنوبی در ست چهارم رقم خورد و این بار خلاف ست نخست، قم بود که در آخرین 
لحظات تمرکز خود را حفظ کرد و 26 بر 24 این ست را نیز با برتری پشت سر گذاشت.

مدیر تیم والیبال جوانان قم تصریح کرد:  این به معنای برتری 3 بر یک قم برابر خراسان 
جنوبی و کسب 3 امتیاز این مسابقه بود و بدین ترتیب نماینده والیبال قم عصر امروز 
در دومین دیدار خود برای کسب یک پیروزی دیگر تیم خراسان شمالی را در پیش رو 

خواهد داشت.

در لیگ دسته اول فوتسال امیدهای کشور ؛

تیم فوتسال آرش نوین قم 
مغلوب گیتی پسند اصفهان شد

مدیر تیم فوتسال آرش نوین ایرانیان قم از شکست این تیم برابر گیتی پسند اصفهان در 
لیگ دسته اول فوتسال امیدهای کشور خبر داد.

علی مسعودی اظهار داشت: تیم فوتسال  امید آرش نوین قم در سومین مسابقه خود 
در مسابقات فوتسال امیدهای کشور در اقلید فارس، 4 بر 3 برابر تیم فوتسال گیتی پسند 

اصفهان شکست خورد و دومین شکست خود را در سومین مسابقه پذیرا شد.
وی افزود: تیم های فوتسال امید آرش قم و گیتی پسند اصفهان عصر دوشنبه در اقلید 
فارس، سومین دیدار خود در دور گروهی لیگ دسته اول فوتسال امیدهای کشور را برگزار 
کردند و آرش پس از یک شکست و یک پیروزی ، برای حفظ امیدهای خود به صعود به 

پیروزی نیاز داشت.
مدیر تیم فوتسال آرش نوین ایرانیان قم گفت: تلاش شاگردان محمدرضا قاسمی در 
این بازی با ناکامی همراه بود و گیتی پسند در نهایتبرنده میدان را ترک کرد در حالی 
که اشتباهات دفاعی و دروازه بان گیتی پسند در دقایق پایانی در شکست آرش نوین قم 

نقش مهمی ایفا کرد.
مسعودی بیان داشت: در نیمه نخست بازی ابتدا تیم گیتی پسند اصفهان به 2 گل رسید 
با این حال آرش به بازی برگشت و با 2 گل هادی نقی نژاد کار را به تساوی کشاند تا نیمه 
نخست با تساوی خاتمه یابد اما در نیمه دوم آرش با به ثمر رساندن گل پیروزی بخش 

توسط امیرحسین مرادخانی در آستانه یک پیروزی شیرین قرار گرفت.
وی عنوان کرد: جریان بازی در ادامه تغییر کرد و اشتباه محرز دروازه بان آرش در کرنر 
ارسالی، به گل تساوی تیم گیتی پسند انجامید و سپس اشتباه مشترک آرش توسط 

دروازه بان و بازیکنان این تیم در دفاع، چهارمین گل را هم تقدیم نماینده اصفهان کرد.
مدیر تیم فوتسال آرش نوین ایرانیان قم تصریح کرد: آرش از 3 بازی 3 امتیاز دارد و 2 
بازی دیگر در پیش خواهد داشت و صعود آرش با احتمالات و اما و اگرهای بسیاری همراه 
است و این تیم در 2 بازی بعدی خود روز سه شنبه از ساعت 18 برابر تیم میزبان یعنی 
شهیدان عباس نژاد اقلید فارس و روز چهارشنبه از ساعت 14 برابر مقاومت البرز قرار گیرد.

مسعودی افزود: حسین شاهبند، حسین حبیبی، احمد قرنی، تقی حسینی، جواد 
جعفری، مهدی نوروزی، هادی نقی نژاد، امیر حسین مرادخانی، محمد شریف زاده، سید 
حسین رضوی،  مهدی عندلیبی، مجید هامون گرد، رضا خیر اللهی، علی ظهیریان، وحید 
حاج اسماعیلی و سید امین موسوی بازیکنان تیم آرش نوین ایرانیان قم را در این مسابقات 

تشکیل می دهند.

در مسابقات تنیس روی میز دانش آموزی کشور؛

پینگ پنگ بازان البرز با شکست تیم اصفهان 
قهرمان شدند

دختران پینگ پنگ باز البرز با شکست اصفهان به مقام قهرمانی مسابقات تنیس روی 
میز دانش آموزی کشور در قم دست یافتند.

مسابقات تنیس روی میز دانش آموزی کشور در مقطع ابتدایی و در بخش دختران 
دوشنبه شب در قم ادامه یافت و تکلیف تیم های برتر مسابقات تیمی و نیز راه یافتگان به 

مراحل پایانی بخش انفرادی مشخص شد.
در این مسابقات که در سالن مریم قم برگزار می شود در بخش تیمی، دیدار نهایی بین 
تیم های اصفهان و البرز برگزار شد که دختران پینگ پنگ باز البرز توانستند حریف خود 
را شکست دهند و به مقام قهرمانی برسند و عنوان سوم مشترک نیز به تیم های خوزستان 

و مازندران رسید.
همچنین در تعیین رنکینگ تیم های پنجم تا هشتم بخش تیمی این مسابقات، تیم های 
همدان و خراسان رضوی پنجم و ششم شدند و عناوین هفتم و هشتم این مسابقات نیز به 

مرکزی و کرمانشاه اختصاص پیدا کرد.
در پیکارهای بخش انفرادی نیز که با شرکت 84 بازیکن از سراسر کشور برگزار شد در 
نهایت صبا سراجی پینگ پنگ باز استان مرکزی به همراه شیما صفایی دختر پینگ پنگ 
باز استان همدان به دیدار نهایی راه یافتند و تکلیف قهرمان این مسابقات امروز مشخص 
می شود.الناز رحیمی از آذربایجان غربی و فاطمه مقصودی دختر پنگ پنگ باز کرمانی نیز 
که در دیدار نیمه نهایی به صبا سراجی و شیما صفایی باخته بودند در رده سوم مشترک 
این مسابقات قرار گرفتند اما تکلیف نفرات پنجم تا هشتم انفرادی امروز مشخص می شود.

بر این اساس فائزه نصیرایی از مازندران و ملیکا باشت به اوی از خوزستان برای کسب 
مقام پنجم و ششم رقابت خواهند کرد و ساره احمدی دختر پینگ پنگ باز قم که اخیراً در 
مسابقات دسته برتر نونهالان دختر کشور به جمع برترین ها رسیده بود برای کسب عنوان 

هفتم زهرا میراب زاده از خوزستان را در پیش رو دارد.

پیام کی روش در آستانه بازی های مهم؛

حالا زمان درخشش و کسب افتخار است

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران در آستانه آغاز بازی های 
مرحله نهایی انتخابی جام جهانی روسیه، پیامی را منتشر 

کرد.

 کارلوس کی روش در این پیام خود آورده است: »هم 
اکنون پانزده روز تا شروع مسابقات رسمی انتخابی جام 
جهانی و بازی با تیم ملی قطر فاصله داریم. با وجود اینکه 

در این مدت با سختی ها و دشواری های گوناگون، رفتارهای 
تحریم آمیز و موانع مختلف روبه رو بودیم ولی تیم ملی کاملا 

زنده است و سراسر با انگیزه و با عزمی راسخ.
هم اکنون زمان ارائه و زمان این است که بهترین عملکرد را 
در بهترین نوع ممکن داشته باشیم. هم اکنون زمان این است 

که برای اعتقادات، عقاید و اهداف و آرزوهایمان بجنگیم.
هم اکنون زمان دستیابی به موفقیت است و هیچ جایی 

برای ابراز تاسف یا بهانه گیری و توجیه کردن وجود ندارد.
هم اکنون زمان این است که بدانیم به چه میزان باید 
از خودگذشتی نشان دهیم، تحمل زجر داشته باشیم. البته 
زمان این هم هست که به تلاشها و تعهداتی که از خود نشان 

داده ایم افتخار کنیم و لذت ببریم.
هم اکنون زمان دستیابی به موفقیت است و هیچ چیزی 

کمتر از آن نباید رخ دهد.
هم اکنون زمان این است که مسیر خود را نشان دهیم و  
با دستان خود آینده را دیکته کنیم و با هر روز بهتر شدن و 

قدرتمندتر شدن درخشان شویم.
هم اکنون زمان درخشش و کسب افتخار برای خانواده 
هایمان، دوستانمان و هواداران فوتبال ایران و خودمان است. 
به ویژه برای تمام کسانی که در این مدت از ما حمایت کردند 
و اعتماد خود را به ما نشان دهند. نمی توانیم آنها را ناامید 

کنیم.«

 پول یا جایگاه؛ چرا ستارگان دنیا به ایران می آیند؟
برگزاری بازی های دوستانه به اصطلاح خیریه که ورود ستاره های 
فوتبال دنیا را به کشورمان به دنبال دارد، شبهات زیادی داشته است.

 بازی خداحافظی نکونام بهانه جدیدی بود برای حضور ستارگان 
فوتبال دنیا در ایران؛ آنهایی که یا به تازگی یا چند سالی است از 
دنیای بازیگری خداحافظی کرده اند. حالا این ستارگان کارشان سفر 
به این کشور و آن کشور است تا در بازی های دوستانه یا به قول 
معروف خیریه شرکت کنند، دیدارهایی که عایدی آن بیشتر برای 
واسطه ها و البته تبلیغات چی هایی است که با واسطه گری پولی که 
به اصطلاح خیریه بوده را به جیب می زنند و هیچ شفافیتی نیز در 

این میان وجود ندارد.
پیش از این شاهد دو بار حضور چنین تیم هایی در ایران بوده ایم. 
با  بازی  ایتالیا برای  بار حضور تیم پیشکسوتان آث میلان  یک 
پیشکسوتان پرسپولیس و یک بار هم بازی تیم ستارگان جهان با 
بازیکنانی چون لوئیز فیگو، روبرتو کارلوس، میشل سالگادو، ادگارد 
داویدز و... که هر دو بار حضور آنها با سروصدای زیادی اتفاق افتاد. 
بار اول در زمان محمد رویانیان در باشگاه پرسپولیس بود که حواشی 
مالی حضور تیم میلان بسیار زیاد بود و حتی چند میلانی از حضور 
در شام مشترک به دلیل پرداخت نشدن پول شان امتناع کردند. البته 
به دنبال این بازی شاهد ورود یک شرکت تبلیغاتی به فوتبال بودیم 
که سروصدای زیادی هم به پا کرد و هنوز هم حواشی آن ادامه دارد.

حضور تیم ستارگان فوتبال جهان مقابل ستارگان ایران هم که 
شهریورماه سال گذشته رقم خورد، کم حرف و حدیث نداشت، 
دیداری که قرار بود یک دیدار خیریه به سود بیماران MS و کودکان 
زیر شش سال سوءتغذیه برگزار شود و پس از آن مشخص نشد 
که پول های عایدی از این بازی به کجا رفت، دیداری که باشگاه 
هنرمندان بانی برگزاری آن بود و ستارگان زیادی از جمله علی 
کریمی، خداداد عزیزی، فرهاد مجیدی، احمدرضا عابدزاده، حمید 

استیلی، علیرضا منصوریان و... را دور هم جمع کرده بود.
حالا این بار بهانه بازی، خداحافظی جواد نکونام است. صحبت از 
حضور ستارگان سابق لالیگا برای بازی خداحافظی هافبک سابق 
اوساسونا به میان آمده است که به تازگی برای حضور در کادرفنی تیم 

ملی از دنیای بازیگری خداحافظی کرده است. بحثی به میان آمده 
که به دلیل حضور درخشان نکونام در لالیگا این ستاره ها به ایران سفر 
می کنند، اما این بار هم مشخص شد نه به خاطر جایگاه پرسپولیس، 
نه جایگاه ستارگان فوتبال ایران و نه جایگاهی که نکونام در اوساسونا 

داشته، بلکه این ستارگان برای پول به ایران سفر می کنند، سفری 
که اگر هم هدفش پول باشد، آن را غیرحرفه ای نمی دانیم، بلکه 
مسلم است که ستارگان بزرگ فوتبال دنیا که حتی برای حضور 
در یک برنامه تلویزیونی پول دریافت می کنند، برای حضور در یک 
بازی خیریه هم پول بگیرند و این به نوعی محل درآمد آنها محسوب 
می شود، درآمدی که البته بخشی از آن را صرف امور خیریه هم 
می کنند. هزینه کردن چنین پول هایی برای انجام امور خیریه و حتی 
ایجاد شوق میان هواداران فوتبال هیچ ایرادی ندارد، اما به شرط اینکه 
چنین پول هایی از روی ضابطه به ستارگان فوتبال دنیا پرداخت شود 
و رابطه ای در میان نباشد، واسطه ای در میان نباشد که برای هزینه 

کردن چنین پول هایی هم چشم طمع داشته باشد و ... .
 در این میان باشگاهی به نام باشگاه هنرمندان، هر بار بانی چنین 
مسابقاتی در ایران می شود. اینکه عایدی برگزاری این بازی های بسیار 
پر دردسر چقدر بوده که این باشگاه در کمتر از یک سال به دنبال 
برگزاری یک بازی اینچنینی دیگر است، مشخص نیست. اینکه آیا 
دستگاه های نظارتی روی این مسئله توجهی دارند یا نه، مشخص 
نیست و اینکه چرا فدراسیون فوتبال چه در قدیم و چه حالا برای 
برگزاری بازی خداحافظی بازیکنان بزرگی چون احمدرضا عابدزاده، 
علی دایی، علی کریمی، مهدی مهدوی کیا، وحید هاشمیان و... 
اقدامی انجام نمی دهد. وقتی متولیان فوتبال کشور اهمیتی به این 
موضوع ندهند، مشخص است که سودجویانی به میان بیایند و با 
اهدافی دیگر، اما جلوه دادن موضوع به شکلی دیگر، اقدام به برگزاری 

چنین بازی هایی کنند.
این بار برای بازی نکونام هم شبهاتی از این دست به میان آمده که 
باعث شده این بازیکن که گفته می شد ستارگان سابق لالیگا به خاطر 
او به ایران سفر می کنند، خودش به خاطر برخی شبهات موجود، از 

بازی خداحافظی خودش کناره گیری کند!

واکنش سرپرست پرسپولیس به شائبه پیشنهاد مربی اوکراینی به استقلال

 مشکل استقلال برد اول است

بیگ زاده: نمی دانم چرا نامم در لیست نهایی نبود

سرپرست باشگاه پرسپولیس به شائبه پیشنهاد مربی 
اوکراینی به باشگاه استقلال واکنش نشان داد و در خصوص 
برانکو خودش  اوکراینی پرسپولیس هم، گفت:  بازیکنان 

درخواست جذب این بازیکنان را داده بود.
مربی  پیشنهاد  به  مربوط  اخبار  به  طاهری  اکبر  علی 
اوکراینی به باشگاه استقلال و جهانیان عضو هیات مدیره 
استقلال واکنش نشان داد. وی بدون اینکه توضیحات قانع 
کننده ای در این ارتباط بدهد،گفت: این که چه کسی چه 
تیتری می زند و یا چه کسی چه اظهار نظری می کند را از 

من سوال نکنید!
وی درباره عملکرد تیم فوتبال پرپسولیس در چهار هفته 

ابتدایی لیگ شانزدهم افزود: تیم ما عملکرد خوبی در این 
چهار هفته ابتدایی داشت و امتیازات خوبی را نیز به دست 
آوردیم. امیدوارم که بتوانیم این روند را نیز حفظ کرده و به 

موفقیت برسیم تا دل هوادارانمان را شاد کنیم.
سرپرست باشگاه پرسپولیس در رابطه با اینکه آیا با بازیکنان 
جذب شده می توانید به اهدافتان که قهرمانی در آسیا است 
برسید؟ تصریح کرد: ما اهدافمان را به سرمربی گفتیم و طبق 
نظر مربی نیز بازیکن گرفتیم. سرمربی نیز در رابطه با جذب 
بازیکن و چگونگی استفاده از بازیکن نظر می دهد و شرایط 

تیم را مدیریت می کند.
باشگاه پرسپولیس و  طاهری در خصوص بدهی های 

شکایت بازیکنان و مربیان خارجی سابق این باشگاه، تصریح 
کرد: پرونده های زیادی وجود دارد که باشگاه پرسپولیس 
محکوم به پرداخت آنها است. همین امروز هم فیفا باشگاه 
پرسپولیس را به پرداخت بدهی 200 هزار دلاری به »تادئو« 
محکوم کرد. به هر حال باید این بدهی ها را پرداخت کنیم تا 

مشکلی برای باشگاه در روند کاری پیش نیاید.
وی در پایان در خصوص شائبه هایی که در رابطه با جذب 
بازیکنان اوکراینی وجود دارد، گفت: در این مورد به صورت 
صریح می گویم که سرمربی تیم در تعامل با باشگاه درخواست 
جذب این بازیکنان را داده است و باشگاه هم این بازیکنان را 

جذب کرد.

هافبک مدافع صبا می گوید که نامش در فهرست ابتدایی تیم ملی حضور داشته است و تلاش 
می کند تا در ادامه به تیم ملی دعوت شود. 

هاشم بیگ زاده که این روزها دوباره در صبای قم حضور دارد در مورد مسائل زیادی با خبرنگار 
"ورزش سه" به گفت و گو نشست.

ارزیابی شما از شرایط صبا در هفته های اخیر چیست؟
از امروز تمرینات خود را آغاز کردیم و با تصمیم کادر فنی یک اردوی یک هفته ای نیز 
در سرعین خواهیم داشت که این اردو و تعطیلات فرصت مناسبی برای پیشرفت در مسائل 
تاکتیکی و بدنی است. ما لیگ را با توجه به شرایطی که داشتیم، بد شروع نکریم. بسیاری از تیم 
ها زمانی که تیم ما شکل گرفت یک ماه از تمریناتشان گذشته بود اما با این وجود در برابر ماشین 

سازی می توانستیم حتی برنده باشیم.
چه آینده در لیگ شانزدهم در انتظار صبای قم است؟

ما نسبت به فصل گذشته تیم بهتری چه از لحاظ نفری و چه از لحاظ تیمی هستیم و مطمئنم 
می توانیم نتایج بهتری کسب کنیم. شرایط در لیگ بسیار سخت است و رقابت نزدیکی بین 
تیم ها وجو دارد اما ما نیز باید تمرین و تلاش کنیم تا به روند رو به رشدمان را ادامه دهیم. تا به 
اینجای کار نیز مشکل مالی نداشتیم و باشگاه به 50 درصد از تعهدات اولیه خود عمل کرده و 

قول داده است که مابقی این تعهدات نیز در روزهای آینده پرداخت شوند.
 با توجه به اینکه در فهرست کیروش قرار نداشتی، آیا هنوز هم به تیم ملی فکر 

می کنی؟
مطمئنا من تلاش میکنم تا باز هم با پیراهن تیم ملی به میدان بروم. من برای این اردو نیز در 
لیست اولیه تیم ملی بودم و حتی برای دریافت روادید به سفارت نیز رفتم اما نمی دانم چرا در 
لیست نهایی نام من نبود. به تصمیم کادرفنی احترام می گذارم و تلاش می کنم تا مراحل بعدی 

در فهرست تیم ملی حضور داشته باشم.

 بازی خداحافظی دوست نزدیک تو نکونام یکی از سوژه های این روزهای فوتبال 
ایران است.

جواد نکونام برای تیم ملی و فوتبال ایران زحمات زیادی کشید و به دفعات باعث خوشحالی 
ملی مردم ما شد و حالا حق او است که در یک شرایط خوب و مناسب از فوتبال خداحافظی 
کند. باید دیداری آبرومندانه برای او برگزار کنیم اما متاسفانه بدرقه نامناسب در فوتبال ما عادی 
شده است و بزرگان این فوتبال مانند علی دایی، علی کریمی، کریم باقری، مهدی مهدوی کیا و 
دیگران همگی به شکلی که در شان آنها نبود از فوتبال رفتند. خداحافظی کردن از فوتبال بسیار 

سخت است اما می توان با برگزاری یک بازی باعث دلخوشی نکونام شد.
شرایط تیم سابق خود استقلال را چگونه ارزیابی می کنی؟

استقلال تیم سابق من است و سالهای زیادی در آن زحمت کشیدم پس طبیعی است که 
شرایط آن برای من مهم باشد. استقلال به نظر من تنها به یک برد احتیاج دارد تا به شرایط خوب 
خود بازگردد و امیدوارم هر چه سریعتر به این برد دست پیدا کند. در استقلال و پرسپولیس 
هواداران همیشه قهرمانی می خواهند و چیزی جز قهرمانی آنها را راضی نمی کند پس باید به 
آنها بابت دلخوری از نتایج استقلال حق داد اما باید به منصوریان و تیمش زمان داد. البته یک 
نکته دیگر نیز بسیار مهم است که استقلال این روزها با آن دست و پنجه نرم می کند و مشکل 

استقلال است.
منظورت چه مشکلی است؟

استقلال از نظر مدیریتی نیز مشکلاتی دارد که این مشکلات از بالا به پایین انتقال می یابد. به 
نظر من استقلال نیاز به ثبات مدیریتی دارد. همان چیزی که در ذوب اهن کاملا ملموس بود و 
من واقعا دوست داشتم فوتبالم را در این تمام کنم. ذوب آهن مدیریتی دارد که با بازیکنان رفیق 
است و واقعا ثبات مدیریت و روش آقای آذری در نتیجه گیری این تیم بسیار موثر است که باید 
از ایشان تشکر ویژه ای داشته باشم. به نظر من برای تیم های بزرگ نیز باید از مدیریت آذری 
الگو برداری کنند. ایشان در دو سال گذشته با سیاست های خود موفق به فتح دو جام قهرمانی 

شدند و در آسیا نیز حضور موفقی داشتند.
برای سوال آخر، شما هم مانند دیگر بازیکنان قدیمی استقلال از این تیم طلب 

داری؟
من از استقلال طلب 900 میلیونی دارم که امیدوارم آقای افتخاری این طلب من را پرداخت 
کنند. ای کاش آنهایی که رقم قراردادها را منتشر می کنند به این موضوع نیز بپردازند که 
بازیکنان چه میزان از این ارقام را دریافت می کنند. ما بر اساس رقم قراردادهایی که توافق می 
شود، مالیت می پردازیم اما نصف این ارقام را نیز دریافت نمی کنیم. فکر می کنم فوتبالیست ها 
نیز به یک اتحادیه نیاز دارند تا از حقوق آنها دفاع شود. نباید کار بازیکنان به شکایت برسد و این 
موضوع که من بازیکن بخواهم برای رسیدن به مطالباتم به دنبال کمیته انضباطی و این نهادها 

باشم اتفاق بسیار بدی است.
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داروی درمان قطعی میگرن ساخته شد

محققان در یک شرکت عضو پارک فناوری پردیس 
موفق به ساخت داروی درمان قطعی میگرن شدند این 
داروی گیاهی از بابونه، اسطوخدوس و با بهره گیری از 

طب سنتی ساخته شده است.
 درمان قطعی میگرن »میگری هیل« از 8 سال گذشته 
در یک شرکت عضو پارک فناوری پردیس مورد آزمایش 

قرار گرفت.
اکنون داروی درمان قطعی میگرن، توسط کلینیک ها 
برای چندین هزار بیمار مبتلا به میگرن مورد استفاده قرار 
گرفته است و تقریبا 80 درصد افرادی که در کلینیک ها از 

این دارو استفاده کرده اند پاسخ مثبت گرفته اند.
در حال حاصر این دارو به صورت پودر است و پیش 
بینی می شود بعد از گذراندن فاز سوم، به صورت داروی 

مایع کم تهاجمی به تولید انبوه برسد.

استفاده از این دارو کلینیکال و قرار است با تولید انبوه 
داروی درمان قطعی میگرن به صورت مایع، فرد بیمار به 

راحتی از این دارو استفاده کند.
اکنون ساخت این دارو در فاز سوم قرار دارد.

»میگری هیل« که داروی درمان قطعی میگرن است تا 
کنون در هیچ جای دنیا ساخته نشده است.

محققان پارک فناوری پردیس موفق به طراحی و 
ساخت داروی درمان قطعی میگرن شدند که اکنون به 
صورت پودر است و تا 4ماه آینده به صورت مایع تولید 

انبوه می شود.
رضا رمضانی، مدیر عامل کلینیکی که داروی ایرانی 
میگرن در آن مورد آزمایش قرار گرفته در نشست رونمایی 
از داروی درمان قطعی میگرن در پارک فناوری پردیس 
اظهار کرد: نزدیک به 90 شرکت تولیدی در کشور دارو 

تولید می کنند ولی اکثرا این داروها کپی هستند و ما 
دانش فنی آن را نداریم.

وی با بیان اینکه ما موفق شدیم برای اولین بار در جهان 
دانش فنی داروی درمان قطعی میگرن را بدست آوریم و 
در این کلینیک در راستای درمان آنها گام برداریم، عنوان 
کرد: این داروی گیاهی از بابونه، اسطوخدوس و با بهره 

گیری از طب سنتی ساخته شده است.
وی با بیان اینکه این پودر گیاهی به صورت استنشاقی  
و بخور مورد استفاده قرار می گیرد، گفت: این بخور از 
بینی و عصب های مربوط داروی  طریق مخاط درون 

استنشاقی را به مغز منتقل می کند.
رمضانی با بیان اینکه بیماری میگرن در دو نوع حاد و 
مزمن افراد را مبتلا می کند، گفت: در حالت مزمن 21 
حمله در سال رخ می دهد؛ ولی در حالت حاد 15 حمله 
در ماه با طول مدت بیشتر از 14 ساعت ایجاد می شود 
که استفاده از این دارو می تواند میگرن را به صورت 
کلی درمان کند.وی با بیان اینکه اکنون این دارو با مجوز 
سازمان غذا و دارو وارد فاز 3 شده است، گفت: پیش بینی 
کرده ایم که تا 4 ماه دیگر این دارو را به صورت مایع و کم 

تهاجمی به تولید انبوه برسانیم.
داروی  مصرف کننده  بیمار  از 1400  وی،  گفته  به 
»میگری هیل«، 80 درصد آنها درمان قطعی شدند و در 
افرادی که درمان نشدند، منجر به کاهش حملات میگرن 

شده است. 
رمضانی با اشاره به مطالعات بررسی های سمیت این 
دارو توضیح داد: قبل از انجام فاز بالینی این دارو، این 
دارو بر روی 300 موش ارائه شد و نتایج داده ها نشان داد 
که این دارو هیچ اثر سمی بر روی موش ها نداشته است.

یک روان شناس :

با این ترفندها اعتماد به نفس خود را بالا ببرید
یک روان شناس گفت:حضور در جمع و مشارکت در فعالیت های اجتماعی در افزایش 

اعتماد به نفس افراد نقش بسزایی دارد.
امیر احمدی دکترای روان شناسی؛ اظهار داشت :اعتماد به نفس نگرش و قضاوت افراد 
درباره ی خودشان است و رابطه ی مستقیمی با حس شادی،نشاط و سرزندگی در افراد 
دارد و به عبارتی هرچه قدراعتماد به نفس بالاتری داشته باشیم از زندگی خود بیشتر 

لذت می بریم. 
احمدی ضمن اشاره به این موضوع که داشتن اعتماد به نفس یکی از نشانه های اصلی 
سلامت روان است اظهار داشت:سازمان بهداشت جهانی یکی از دلایل اصلی افسردگی را 
عدم اعتماد به نفس می داند و بی نشاطی و دلمردگی افراد در زندگیشان از پایین بودن 

اعتماد به نفس آن ها ناشی می شود.
 وی بیان کرد:منفی بافی،احساس خود کم بینی،عدم توانایی در بیان خواسته ها و نیاز 
های خود ،خیالبافی،گریزانی از واقعیت،دلبستگی به آروزهای فریبنده،آسیب پذیری در برابر 
هرنوع شکست،احساس تنهایی حتی در هنگام حضور در جمع،احساس خلآ و پوچی،ترس 
از موقعیت های جدید،عادت به پشت گوش انداختن کارها و خود داری ازبیان احساسات و 

عقاید از ویژگی های افرادی است که از عدم اعتماد به نفس رنج می برند. 
 احمدی افزود:دوران نوجوانی یکی از دوران هایی است که در آن اعتماد به نفس افراد به 
خصوص در دختران به دلیل اهمیت آن ها به ظاهر کم می شود و توجه به اعتماد به نفس 

و سلامت روان در این بازه زمانی اهمیت فراوانی دارد. 
احمدی ادامه داد:بهترین راهکارها برای بالابردن اعتماد به نفس نوجوان مراقبت ازجسم 
و بالابردن نشاط ازطریق ورزش کردن ،مهارت آموزی در کارها و پوشیدن لباس مناسب 

است. 
این روان شناس مقایسه کردن زندگی خود با دیگران را یکی از دلایل عدم اعتماد به نفس 
دانست و عنوان کرد: افراد باید از مقایسه کردن زندگی خود با زندگی دیگران به خصوص 
در فضای مجازی و به ویژه از مقایسه ی فرزندان خود با همسالانشان خود داری کنند و 

نسبت به ارزش ها و توانایی های خود آگاهی داشته باشند.
 وی در پایان تصریح کرد :حضور در جمع و مشارکت در فعالیت های گروهی و تمرین 

مثبت اندیشی از جمله مهمترین راهکار های بالا بردن اعتماد به نفس است.

اختلالات شایع دهان و دندان در سالمندان
کارشناس مسئول بهداشت دهان و دندان معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی 
شهرکرد با بیان اینکه با افزایش سن به طور طبیعی ترشح آب دهان کمتر می شود، گفت: 

این امر موجب افزایش خشکی دهان در افراد سالمند خواهد شد.
اردشیر کبیری در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: خشکی دهان یکی از مشکلات مهمی 
است که موجب می شود جویدن و قورت دادن غذا سخت شود و مزه غذاها کمتر احساس 

شود.
وی مصرف داروهای خاص مثل زیاد کننده ادرار و داروهای آرام بخش را از علل دیگر 
خشکی دهان عنوان کرد. گرفتگی بینی و نفس کشیدن با دهان به خصوص هنگام خواب 

نیز موجب خشکی دهان خواهد شد.
به گفته وی، استفاده از آب نمک چندین بار در روز و مصرف حداقل 6 تا 8 لیوان آب 
و مایعات ساده و خودداری از مصرف خودسرانه دارو از راهکارهای برطرف کردن خشکی 

دهان است.
کبیری، خودداری از استعمال دخانیات و مصرف میوه و سبزیجات بیشتر و در نهایت 
مشورت با پزشک را از دیگر عوامل موثر در برطرف کردن خشکی دهان عنوان کرد و 
گفت: افراد سالمند، در معرض خطر بیماری های مزمن دهان از جمله عفونت های دندانی 
از قبیل پوسیدگی،  ناراحتی لثه، ضایعات مخاطی خوش خیم و سرطان های دهان هستند.

کبیری افزود: عوارضی همچون خشکی دهان، برفک و بیماری های قارچی، ضایعات 
التهابی مربوط به دندان های مصنوعی و شقاق گوشه لب و دهان همچنین خشکی دهان 
که در پی مصرف داروهای خاص ایجاد می شود از اختلالات شایع دهان در سالمندی است.

وی وضعیت اقتصادی نامناسب، فقدان بیمه،  زمین گیر شدن یا نگهداری سالمند در خانه 
سالمندان و ناتوانی فیزیکی مانند بیماری های مفاصل را از موانع برخورداری از بهداشت 
دهانی خوب دانست و گفت: استفاده از ژل های فلوراید دهان شویه برای جلوگیری از 

پوسیدگی و کاهش اختلالات شایع دهان در سالمندی موثر است.
کبیری تصریح کرد: نوشیدن آب، مرطوب نگه داشتن دهان و استفاده از داروهای تجویز 
شده توسط پزشک نیز می تواند در این زمینه موثر باشد. همراه با افزایش سن، شکل 
و ساختار دندان ها تغییر پیدا کرده، زرد شدگی یا تیره تر شدن دندان ها به علت تغییر 
در ضخامت و ترکیب عاج زیرین اتفاق می افتد. سایش ها و فرسایش های ایجاد شده نیز 

می تواند در تغییر شکل دندان ها موثر باشد .
کبیری خاطرنشان کرد: عروق خونی که وارد دندان می شوند و همچنین ضخامت مینا 

کاهش می یابد و این امر موجب کاهش حساسیت دندان ها در افراد سالمند می شود. 

یک پژوهشگر طب سنتی :

کامبوجا نوشیدنی گمنام اما شفابخش
یک پژوهشگر طب سنتی گفت: استفاده از نوشیدنی کامبوجا به درمان بسیاری از 

بیماری های گوارشی و مزمن کمک می کند.
محمد عبدالهی محقق و پژوهشگر طب سنتی گفت: کامبوجا نوشیدنی شفابخشی است 
که از تخمیر نوعی قارچ طبیعی بدست می آید و با رژیم غذایی درست و استفاده مکرر آن 

می توان مانع بروز بسیاری از بیماری ها شد.
 وی بیان کرد: این روزها قارچ کامبوجا به دلیل فواید بی شمارش در بین طرفداران تغذیه 

سالم محبوبیت بسیاری پیدا کرده است. 
عبدالهی در مورد فرآیند تخمیر این قارچ تصریح کرد: تخمیر و تولید این نوشیدنی از 

ترکیب چای سبز، شکر و قارچ کامبوجا در طول یک هفته بدست می آید.
 وی در خصوص فواید این اکسیر جوانی عنوان کرد: این شربت با حفاظت از سیستم 
ایمنی و گوارشی بدن می تواند با سموم ناشی از داروهای شیمیایی و انواع آلودگی ها مقابله 
و آنها را به ترکیبات قابل دفع در بدن تبدیل کند. نوشیدنی کامبوجا همچنین با آزادسازی 
آهن موجود در چای و جذب این ماده از سبزیجات، باعث افزایش هموگلوبین خون، انتقال 

اکسیژن به بافت ها و رفع خستگی مزمن می شود.  
عبدالهی با بیان اینکه کامبوجا با تنظیم متابولیسم بدن به کاهش وزن و تناسب اندام 
کمک می کند، اظهار کرد: این شربت با داشتن حجم بالایی از ویتامین ث در پیشگیری 
عوارضی چون آسیب های سلولی، تشکیل تومورهای سرطانی، بیماریهای التهابی و از کار 

افتادن سیستم ایمنی بسیار موثر است.
 وی با اشاره به اینکه قارچ کامبوجا به شکل مؤثری زخم های دستگاه گوارش را درمان 
می  کند، ادامه داد: این شربت سبب کاهش قند خون و درمان دیابت های عصبی شده و 

برای افرادی که نارسایی کلیوی دارند، بسیار مفید است.
 عبدالهی درباره موارد منع مصرف کامبوجا یادآور شد: خانم های باردار و شیرده، کودکان، 
اشخاصی که زخم معده دارند و یا اسید معده شان بالاست، هرگز نباید از این شربت استفاده 

کنند.

ویروس ها هنگام صبح خطرناک ترند

گروهی از متخصصان علوم پزشکیِ دانشگاه کمبریج در یک مطالعه جدید دریافته اند که 
ویروس ها وقتی به هنگام صبح قربانیان خود را آلوده می کنند به مراتب خطرناک تر هستند.

به گزارش ایسنا، در این بررسی آشکار شد همچنین در صورتی که بروز عفونت از صبح 
آغاز شود شدت تاثیرگذاری ویروس ها 10 برابر بیشتر خواهد بود. 

همچنین مطالعه روی حیوانات آزمایشگاهی حاکیست تغییر در ساعت زیستی بدن 
که می تواند ناشی از کار کردن در شیفت شب باشد آسیب پذیری را در برابر ویروس ها 

افزایش می دهد. 
متخصصان انگلیسی معتقدند این یافته ها می تواند به شناسایی شیوه های جدیدی در 

متوقف کردن بیماری های همه گیر منجر شود. 
ویروس ها برخلاف باکتری ها یا انگل ها کاملا به بهره برداری از سیستم داخلی سلول ها به 
منظور تکثیر شدن متکی هستند اما این سلول ها به عنوان قسمتی از الگوی 24 ساعته بدن 

با عنوان ساعت زیستی تغییر می کنند. 
در این مطالعه موش های آزمایشگاهی به ویروس های آنفلوآنزا یا ویروس "هرپس" که 
می تواند موجب بروز انواعی از بیماری ها شود، آلوده شدند و در نهایت مشخص شد در 
موش هایی که هنگام صبح به ویروس آلوده شده بودند سطح ویروس نسبت به هنگام 

غروب 10 برابر بیشتر بوده  است. 
به گزارش شبکه خبری بی بی سی،  در واقع هنگام غروب ویروس از شرایط لازم برای بهره 

بردن از سیستم داخلی سلول  برخوردار نیست. 

اشتباهاتی که زود پیرتان می کنند
شاید همه ی ما افراد 90 ساله ای را دیده باشیم که همچنان سرحال و پر تحرک به 
زندگی خود ادامه می دهند، در حالیکه خود ما در 50 سالگی به سختی حرکت می کنیم! 
برای داشتن زندگی سالم تر و طول عمر بیشتر و جلوگیری از پیری و مرگ زودرس 

باید به عواملی توجه کنیم. در این جا به هفت دلیل پیری زودرس اشاره خواهیم داشت.
انتخاب های غذایی بد

چه غذاهای نامناسب بخورید و چه از هر غذایی بیش از حد مصرف کنید، اینها نشان 
 )DNA( دهنده یک برنامه غذایی ضعیف است که سن شما را بیش از آنچه دی ان ای تان

نشان می دهد بالا می برد. 
برای محدود کردن کالری و دریافت مواد مغذی بیشتر، مواد غذایی تازه را انتخاب نمایید 

مانند میوه ها، سبزیجات، گوشت و غلات سبوس دار. 
مصرف مواد غذایی فراوری شده که با نمک، شکر و سایر مواد افزودنی و یا مواد نگهدارنده 

بسته بندی شده اند را محدود کنید، زیرا بدن شما اصلا به آن ها نیاز ندارد.
خواب نامطلوب

اگر شما عمیقا و یا به اندازه ی کافی نخوابید، تمام بدن تان رنج می برد. خواب یکی 
از مهم ترین عوامل سلامتی، شادی و زندگی مولد است. خواب به مغز شما در ایجاد 

ارتباطات جدید کمک کرده و همچنین سیستم بدن شما را شارژ می کند.
تماس طولانی مدت با مقادیر نسبتا کم از مواد شیمیایی سمی نیز می تواند موجب 

تخریب سلامت بدن تان شود.
نشان داده شده که داشتن نگاه سطحی به خواب خطر ابتلا به افزایش وزن، سرطان و 
اساسا هر مشکل سلامتی که شما می توانید تصور کنید را افزایش می دهد. شاید اغراق 
آمیز به نظر بیاید، اما در چند دهه ی اخیر یافته های زیادی در این باره گزارش شده است.

استرس
استرس گاه به گاه برای شما خوب است. کمی استرس با آزاد کردن هورمون آدرنالین، 

شما را تحریک به انجام کار می کند. این نوعی پاسخ جنگ و گریز است. 
با این حال استرس و عجله ی متعاقب آن می تواند موجب سردرد زیاد )حتی میگرن( 

و اندوه شود. 
با گذشت زمان استرس مزمن می تواند موجب احساس پیری در شما شده و یک سری 

مشکلات دیگر را به دنبال بیاورد.
عدم فعالیت بدنی

کاهلی یکی از اشتباهات مرگبار است و هرگز یک سرگرمی محسوب نمی شود و طبق 
تحقیقات باید بدانید که واژه ی مرگبار حقیقتا در این مورد، به جا به کار می رود. نشستن 
و به دنبال آن غیر فعال کردن عضلات اسکلتی بدن تان، عاقبت منفی شدن سوخت و 

ساز بدن را به دنبال دارد. 
هیچ وقت برای تغییر دیر نیست پس یک فرد وابسته به میز باید چه کاری انجام دهد؟ 
بیشتر از همیشه پشت میز بایستید و در محل کار جنب و جوش و حرکت بیشتری داشته 
باشید، در ملاقات های کوچک با همتایتان قدم بزنید و در طول کنفرانس یا جلسه ی 

تلفنی، بیشتر راه بروید.
سموم

شاید ندانید که در حال بلعیدن مواد سمی هستید، اما در واقع ممکن است خود را 
مسموم کنید. قرار گرفتن در معرض مقادیر زیادی از مواد سمی مانند سرب، جیوه و 

آرسنیک می تواند شما را بکشد. 
تماس طولانی مدت با مقادیر نسبتا کم از مواد شیمیایی سمی نیز می تواند موجب 
تخریب سلامت بدن تان شود. این مواد ممکن است در خون شما، چربی بدن و یا سایر 

بافت ها باشند و عملکرد و ساختار هورمون ها و سایر سیستم های بدن را مختل کنند.
اعتیاد 

اگر از مصرف مشروبات الکلی، سیگار و مواد مخدر دست بکشید، نفع زیادی به بدنتان 
می رسانید. اعتیاد باعث آسیب بدن، سریع تر از آن چه که فکر کنید می شود. فقط 15 
دقیقه سیگار کشیدن برای آسیب دیدن ماده ی وراثتی تان کافی است. افرادی که بیش 
از حد نوشیدنی الکلی مصرف می کنند یا سیگار می کشند، سه برابر بیش از دیگران در 

یک دوره ی زمانی مشخص در معرض مرگ قرار دارند.
نادیده گرفتن عوامل خطر

اگر فشار خون ، کلسترول و قند خون بالا کنترل نشود، تمام بدن را تخریب خواهد 
کرد. گاهی افراد اصلا از این مشکلات خود آگاهی ندارند تا زمانی که دچار حمله ی 
قلبی و یا سکته ی مغزی می شوند و این موقع برای درمان خیلی دیر است. بهتر است با 
پزشک خود درباره تست های غربالگری و بررسی چشم جهت شناسایی مشکل احتمالی 

مشورت کنید.  

محققان آمریکایی گونه ای از ماهی مرکب را شناسایی کرده اند که چشمان متفاوتی 
دارد.

 زماینکه محققان در حال تحققیق در ساحل »کالیفرنیا« آمریکا بودند با یک ماهی 
مرکبی روبرو شدند که چشمان متفاوتی نسبت به گونه های رایج این آبزی دارد.

به گفته دانشمندان این ماهی مرکب با داشتن چنین چشمانی شبیه به یک عروسک 
است.

این آبزی را »روزیا« یا ماهی مرکب »خپل« نام گذاری کرده اند که شکل ظاهری آن 
چیزی بین هشت پا و ماهی مرکب است.

همچنین می توان گفت که این آبزی بیشتر مرتبط با کیسه ماهی ها است.
این نوع ماهی مرکب زندگی خود را در بستر دریا سپری می کند و دارای بدن چسبناکی 

است.
گونه جدید ماهی مرکب برای استتار کردن خود، در رسوبات دریایی سوراخی را حفر می 

کند تا از گزند شکارچیان در امان باشد و بتواند به راحتی شکار کند.

یک شرکت چینی در اعلامیه ای رسمی، موضوع تولید باتری های گرافنی با ظرفیت بالا و 
سرعت شارژ 13 تا 15 دقیقه ای را مطرح کرده است. این باتری  می تواند انقلابی در ساخت 

خودروهای برقی باشد.
 چینی ها عاشق کار با گرافن هستند به طوری که شرکت های زیادی در چین روی 
استفاده از گرافن برای ساخت نمایشگر انعطاف پذیر و باتری کار می کنند.اخیرا شرکت 
»دونگسو اپتوالکترونیک تکنولوژی« ) DongxoOptoelectronic Technologyِ( باتری 
 G-King« جدیدی تولید کرده که در آن از گرافن استفاده شده است. این نانوباتری که به
« شهرت یافته، از اولین باتری های تجاری سازی شده گرافنی در جهان به شمار می روند.

این باتری 4800 میلی آمپرساعت ظرفیت داشته که می تواند انرژی یک لپتاپ را تامین 
کند. این شرکت نشان داده است که این باتری با سرعت بالایی شارژ می شود به طوری 
که بین 13 تا 15 دقیقه برای شارژ آن زمان نیاز است این در حالی است که در باتری های 
یون لیتیم این رقم تا چند ساعت گزارش شده است؛ بنابراین سرعت این باتری در شارژ 
10 تا 20 برابر بیشتر از باتری های رایج است.این شرکت اعلام کرده که این باتری 3500 
بار توانایی شارژ شدن دارد که این رقم 7 برابر بیشتر از باتری های یون لیتیم است. به نظر 
می رسد که این باتری بتواند آینده خودروهای برقی را تغییر دهد. در حال حاضر باتری 
به عنوان یکی از گلوگاه های اصلی در توسعه خودروهای برقی به شمار می رود. البته این 
شرکت هنوز اعلام نکرده که چقدر تا تولید انبوه این باتری فاصله دارد هر چند به نظر 
می رسد که با این اعلامیه رسمی شرکت، نباید فاصله زیادی تا تولید انبوه آن داشته باشد.

البته در این اعلامیه گفته شده این اولین باتری گرافنی جهان است که این موضوع صحیح 
نیست به طوری که طی دو سال گذشته گروه های مختلفی اقدام به تولید باتری گرافنی 
کرده اند. الون ماسک، مالک شرکت تولیدکننده خودروهای برقی در امریکا موسوم به تسلا، 
باید منتظر تماس این شرکت چینی باشد تا پیشنهاد استفاده از این باتری به او داده شود.

پیش از این گزارش هایی مبنی بر ساخت باتری گرافنی با قابلیت شارژ تا 10 هزار مرتبه 
نیز منتشر شده است.

کشف یک ماهی مرکب با چشمانی عجیب

باتری گرافنی که در کمتر از ۱۵ دقیقه
 شارژ می شود

محققان ایرانی موفق به ساخت سیستمی شدند که می تواند ضربان قلب یا ریتم ضربان 
قلب را بگیرد و در مدت زمان مشخصی ذخیره کند. این نمونه با ساختار نرم افزار متفاوت از 

نمونه های دیگر تولید شده است.
مسعود نادی، محقق »سیستم هولتر مانیتورینگ قلب« اظهار داشت: جمعیت ایران 
نزدیک به 80 میلیون نفر است که از این تعداد طبق آمار، متاسفانه 20 میلیون نفر بیماری 
قلبی دارند؛ از این رو درصدد آمدیم تا سیستمی برای این بیماران طراحی کنیم که بتوانند 

با  گرفتن ریتم قلب خود از تشدید بیماری قلبی شان جلوگیری کنند.
وی در خصوص این سیستم توضیح داد: از سیستم هولتر مانیتورینگ می توان برای 

گرفتن ریتم قلب و ذخیره آن در مدت زمان مشخص استفاده کرد.
نادی با بیان اینکه این سیستم به دو صورت ساخته شده است، گفت: نوع خانگی 
هولترمانیتورینگ قلب، برای کاربرد شخصی فرد بیمار و نوع حرفه ای آن برای کاربرد در 

مراکز پزشکی و درمانی استفاده می شود.
این محقق خاطر نشان کرد: به طور تقریبی 300 مرکز قلب شامل بیمارستان ها  و مراکز 

تخصصی در کشور وجوددارد که می توانند از این دستگاه استفاده کنند.
وی در خصوص نمونه های خارجی سیستم هولتر مانیتورینگ گفت: قیمت نمونه 
خارجی این سیستم 4 تا 8 میلیون تومان است که برای تهیه آن از کشورهای امریکا، ژاپن، 

کره و چین ارزبری زیادی صورت می گیرد.
 نادی با تاکید بر اینکه در حال حاضر نمونه اولیه این سیستم ساخته شده است، ادامه 

داد: طبق برآوردی که داشته ایم اگر این سیستم به تولید انبوه برسد قیمتی در حدود 300 
هزار تومان خواهد داشت.

وی با بیان اینکه این سیستم  3، 5 و 7 لید طراحی شده  است، گفت: لید یا برچسب 
هایی که سیستم هولتر مانیتورینگ دارد ریتم قلب را می گیرند؛ 5 و 7 لید این سیستم می 

تواند ضربان قلب را با زوایای بیشتری ذخیره کند.
نادی افزود: تولید معادل 1200 دستگاه هولتر مانیتورینگ در کشور نیاز است که ما می 
توانیم با جذب یک سرمایه گذار این نیاز را برآورد کنیم. با توجه به بازار نگری و نیاز افراد 
پیش بینی می شود که می توان سالیانه حدود 1200 دستگاه از این هولتر را به فروش 
رساند. وی با اشاره به تفاوت نمونه خارجی با این سیستم ایرانی گفت: مهمترین تفاوت در 
ارائه محصول ما ساختار نرم افزاری دستگاه است که از بقیه رقبا پیشی می گیرد که در 
سه سری یا مدل این نرم افزار را عرضه خواهیم کرد؛ همچنین این دستگاه از دقت بالا و 
همچنین قابلیت ثبت اطلاعات به مدت طولانی تری نسبت به بقیه دستگاه ها برخوردار 
است . به گفته این محقق، این دستگاه به گونه ای طراحی شده که قابلیت ارسال داده را نیز 
دارا خواهد بود و طرح پیشرفته ای که به تازگی ساخت آن تمام شده اطلاعات را به صورت 

بی سیم ارسال می کند و تحلیل توسط نرم افزار به صورت آنلاین انجام می گیرد.
 به گزارش مهر، این طرح توسط مسعود نادی، دانشجوی  کارشناسی ارشد هوش 
مصنوعی و امین یزدان، فارغ التحصیل ارشد فیزیک در ایده بازارپزشکی دانشگاه امیرکبیر 

ارائه شد.

سلول های بنیادی خون بندناف خواهر کوچکتر یک پسر 
ایرانی که در بانک سلول های بنیادی خون بندناف رویان 
ذخیره شده بود، برای درمان بیماری تالاسمی وی مورد 

استفاده قرار گرفت.
 فاطمه ، اسفند ماه سال 93در جیرفت کرمان متولد شد 
و پدر و مادرش هنگام تولد، خون بندناف او را برای استفاده 
احتمالی در آینده، در بانک خون بندناف رویان ذخیره سازی 

کردند.
این اقدام پدر و مادر درحالی انجام شد که آنها دارای 
پسر 6 ساله ای بودند که از بیماری تالاسمی رنج می برد و 

مشغول درمان او بودند.
پزشکان پس از انجام درمان های معمول در بیماری 
تالاسمی، در نهایت تنها راه درمان احمدرضا، پسر بزرگ این 
خانواده که مبتلا به تالاسمی بود را پیوند سلول های بنیادی 
خون ساز تشخیص دادند و از آنجا که خون بندناف فاطمه 
در بانک خون بندناف رویان ذخیره شده بود، در فروردین 

ماه سال 95 در بیمارستان شریعتی پیوند داده شد.
اینک پس از گذشت چند ماه از انجام پیوند، ارزیابی نتیجه 
پیوند بسیار رضایت بخش بوده و شاخص های خونی بیمار 

نیز کاملا نرمال شده است.

سیستم ایرانی ذخیره کننده ضربان قلب ساخته شد

پیوند موفقیت آمیز سلول های بنیادی خون بندناف در بیمار تالاسمی

4شام سالم برای مقابله با یبوست

در این مطلب چند شام ساده و سالم معرفی می کنیم که به شیوه ای کاملًا طبیعی به 
رفع مشکل یبوست کمک می کنند. اگر شما هم از این مشکل رنج می برید می توانید این 

غذاها را برای وعده شامتان تدارک دیده و میل کنید.
یبوست یک مشکل جدی در سلامتی است که اگر درمان نشود در طولانی مدت 
مشکلاتی برای فرد ایجاد می کند. قبل از هر چیز یادتان باشد که استفاده از ملین ها باعث 
تحریک روده ها شده و به مرور فلور روده را از بین می برند و این مسئله به نفع سلامت 
روده نیست. در این مطلب چند شام ساده و سالم معرفی می کنیم که به شیوه ای کاملًا 
طبیعی به رفع مشکل یبوست کمک می کنند. اگر شما هم از این مشکل رنج می برید می 

توانید این غذاها را برای وعده شامتان تدارک دیده و میل کنید.
چرا شام؟

برای مقابله با مشکل یبوست، شام از اهمیت بالایی برخوردار است. شما می توانید با 
مواد غذایی مناسب شام های سالمی تهیه کنید و علاوه بر بهره مند بودن از خواص آن ها 
مشکلتان را نیز برطرف کنید. کبد ارتباط مستقیمی با روده دارد. شام نیز وعده ای است که 
بیشترین تأثیر را در کبد به عنوان ارگانی که در نخستین ساعات روز احیا می شود دارد. 
اگر زودهنگام شام سبکی میل کنید اولین گام را برای مقابله با یبوست درست برداشته 
اید. یادتان باشد باید مواد غذایی مناسبی انتخاب کنید که برای عملکرد کبد و روده ها 

مناسب هستند.
بادمجان تنوری با گوجه فرنگی و پنیر موزارلا

کدو حلوایی یک ماده غذایی سرشار از فیبر است و به دفع مایعات زائد بدن کمک زیادی 
می کند. بنابراین برای رفع نفخ، یبوست و همچنین احتباس آب موثر است

بادمجان نه تنها یکی از پرطرفدارترین و خوشمزه ترین مواد غذایی موجود در دنیا است 
همچنین سرشار از سلولز می باشد که باعث بهبود عملکرد روده ها می شود. علاوه بر 
این به دلیل سرشار بودن از آب زیاد این ماده غذایی باعث ایجاد احساس سیری شده و با 

فشارخون و کلسترول بالا مقابله می کند.
 یک روش سالم، ساده و موثر برای تهیه بادمجان استفاده از فر است. ابتدا لازم است 
بادمجان ها را برش بزنید و آن ها را حداقل به مدت یک ساعت در آب نمک قرار دهید. 
توصیه می کنیم کمی گوجه فرنگی رنده شده و پنیر موزارلا نیز به بادمجان ها اضافه کنید 
تا طعم بهتری داشته باشد. کافی است یک لایه پنیر نازک روی بادمجان ها قرار دهید. 
توصیه می کنیم آویشن و ریحان به غذایتان اضافه کنید. با همین شام ساده و سبک کمک 

زیادی به عملکرد روده هایتان خواهید کرد.

سوپ ولوته کدو حلوایی
کدو حلوایی یک ماده غذایی سرشار از فیبر است و به دفع مایعات زائد بدن کمک زیادی 

می کند. 
بنابراین برای رفع نفخ، یبوست و همچنین احتباس آب موثر است. فرانسوی ها از 
کدوحلوایی یک سوپ غلیظ درست می کنند که به آن ولوته می گویند. با یک سرچ ساده 
در اینترنت طرز تهیه این نوع سوپ را به خوبی یاد می گیرید که بسیار ساده هست. توصیه 
می کنیم اندکی روغن زیتون و اگر دم دستتان بود آب دریا نیز به آن اضافه کنید. چون این 
دو باعث بهبود عملکرد کبد و روده ها می شوند. در نهایت توصیه می شود کمی تخم کدو 
نیز به سوپتان اضافه کنید. چون بسیار مغذی هستند و برای مقابله با انگل های روده )که 

می توانند عامل یبوست شوند( موثر عمل می کنند.
کدوی شکم پر

کدومسمایی سرشار از ترکیبی به نام موسیلاژ است که نوعی فیبر محسوب می شود. این 
فیبر مفید برای دستگاه گوارش فوق العاده بوده و باعث دفع راحت می شود. کدومسمایی 
التهاب مخاط که به دلیل تغذیه نادرست بروز می کند را از بین می برد. این ترکیب 

همچنین ملین است و برای مقابله با یبوست فوق العاده عمل می کند. 
توصیه می کنیم از کدوهای گردتر استفاده کنید البته کدوهای معمولی نیز قابل قبول 
هستند. همان طور که بادمجان ها را داخل فر آماده کردید می توانید این غذا را نیز در 
فر تهیه کنید. داخل کدو را خالی کنید و داخل آن را با برنج کامل )برنج قهوه ای( پخته 
شده پر کنید. این نوع برنج بسیار مغذی و سرشار از مواد معدنی و فیبر است. ترکیب آن 
دو به اضافه چاشنی های مورد علاقه تان غذای سبکی خواهد بود که به رفع یبوستتان 

نیز کمک می کند.
سوپ آووکادو با تخم کتان

این سوپ به خصوص برای وقت هایی که حوصله آشپزی ندارید اما در عین حال نمی 
خواهید غذای بد بخورید فوق العاده است. یک غذای ساده، اشتهاآور و سریع که طعم 
خوبی دارد و سبک است. آووکادو سرشار از پروتئین، ویتامین ها، اسیدهای چرب ضروری 
و فیبرهای محلول و غیرمحلول و همچنین مواد مغذی مورد نیاز عملکرد روده ها است. 
کافی است آووکادو را با چنگال له کنید و چند چاشنی مانند سیر له شده یا پودر سیر، 
روغن زیتون، سرکه سیب و کمی نمک به آن اضافه کنید. در نهایت مقداری تخم کتان نیز 
به سوپتان اضافه کرده و میل کنید. این سوپ غلیظ برای افرادی که یبوست دارند بسیار 

مناسب است. می توانید آن را با نان کامل میل کنید. 



اجتماعی چهار شنبه -بیست وهفتم مرداد ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 64076

در دهمین نشست ستاد اقتصاد مقاومتی مطرح شد؛

فعالیت غیرمجاز 6۲۰۰ واحد صنفی در قم
دهمین نشست ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان قم بر محور موضوع فعالیت غیرمجاز 

6200 واحد صنفی و بلاتکلیفی مسئولان در برخورد با متخلفان برگزار شد. 
دهمین نشست ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی شامگاه دوشنبه به ریاست استاندار قم 
برگزار و به بررسی و رصد نحوه و میزان پیشرفت اجرای برنامه های مصوب نشست های 

اخیر پرداخته شد.
در این نشست شرکت آب و فاضلاب موظف شد که قیمت آب بهای واحدهای صنعتی تا 
زمان ابلاغ دستورالعمل جدید پرداخت با همان قیمت قبلی پرداخته شود و این شرکت مجاز 

به افزایش قیمت بر اساس تعرفه های جدید نیست.
یکی دیگر از موضوعات مهم این نشست انتقاد صاحبان صنایع به مسدود کردن 10 تا 15 
درصدی مبلغ تسهیلات بانکی بود که در این زمینه طبق نظر رئیس سازمان مدیریت و 

برنامه ریزی استان سازمان بازرسی فعالیت بانک ها را مغایر با قانون ندانسته است.
حسن رضوی در پاسخ به این سئوال که چرا موضوع پیگیری نشده است بیان کرد: شاکیان 
موضوع بلوکه کردن درصدی از مبلغ تسهیلات بانکی به دلیل اینکه علاقه ای به چالش با 

بانک ها ندارند و دنبال دردسر نیستند، از پیگیری موضوع انصراف داده اند!
مدیرکل امور اقتصادی استانداری با بیان اینکه هدف بانک مرکزی از کاهش سود نرخ 
تسهیلات رونق تولید و کاهش قیمت تمام شده تولید کالا بوده است، گفت: بر این اساس 

هر روش و ترفندی که منجر به تحمیل هزینه برای واحدهای صنعتی شود خلاف است.
مجید آوری فرد با تأکید بر اینکه میان مسدود کردن پول و برداشتن دفعی و تجمعی تعدادی 
از اقساط وام چندان تفاوتی وجود ندارد، گفت: پیشنهاد می کنم برخی بانک ها در قالب 

برنامه های رفع موانع تولید تسهیلات با اقساط با بازه زمانی 60 ماهه ارائه بدهند.
وی در ادامه بر توجیه داشتن و تأثیر برگزاری نمایشگاه های استان تأکید کرد و گفت: خدمات 
نمایشگاهی باید ویژه باشد و کالاهای کاملًا ایرانی و بومی و طبق استانداردهای مصوب 

عرضه شود.
بازار داغ فعالیت های غیرمجاز در قم

در بخش دیگری از این نشست رئیس سازمان جهاد کشاورزی از ارائه تسهیلات ویژه به 
بنگاه های کوچک حوزه کشاورزی خبر داد و گفت: طبق دستور مستقیم معاون اول رئیس 
جمهور، خط اعتباری اعطای تسهیلات 150 میلیارد تومانی به واحدهای تولیدی حوزه 
کشاورزی تصویب شده و متقاضیان استانی می توانند در آینده نزدیک از این تسهیلات 

برخوردار شوند.
مرتضی طلایی با اشاره به فعالیت مجاز تنها 15 کارخانه تولید خوراک دام در استان قم گفت: 
این واحدهای تولیدی با وجود سرمایه گذاری 2 تا 3 میلیارد تومانی در سایه فعالیت 85 واحد 

تولیدی غیرمجاز و غیربهداشتی هستند.
وی پلمپ واحدهای متخلف را چاره اساسی برخورد ندانست و گفت: به نظر می رسد باید 
ساماندهی و نظارت واحدهای تولید خوراک دام می تواند بهترین روش نظام مند کردن فعالیت 
آنها باشد. یکی از محوری ترین موضوع نشست، فعالیت غیرمجاز و بدون پروانه بیش از 6200 

واحد صنفی در استان بود که با انتقاد نماینده اتاق اصناف مواجه شد.
جهانگیر رضایی بندانی از ضعف و نبود برخورد قاطع اداره اماکن نیروی انتظامی گلایه کرد و 

گفت: بهانه نیروی انتظامی نداشتن نیروی و بودجه کافی است.
وی با افشای این مطلب که خیلی از اصناف برای فرار مالیاتی و کاهش سایر هزینه های خود 
درخواست ابطال پروانه کسب داده اند، گفت: به غیر از 6 هزار واحد صنفی بدون پروانه که 
همگی اخطار گرفته اند حدود 3 هزار واحد صنفی هستند که هنوز اخطار هم نگرفته و بدون 
هیچ مانعی فعالیت می کنند. عضو هیئت مدیره اتاق اصناف افزود: متأسفانه بر اساس مصوبات 

جدید قدرت اجرایی اتحادیه ها در برخورد با واحدهای صنفی متخلف گرفته شده است.
این صحبت های آقای رضایی با واکنش های تند، معاون امور اقتصاد و توسعه منابع استانداری 
قم روبرو شد و گفت: بی شک کوتاهی اتحادیه ها و مجامع امور صنفی و واحد بازرسی 
سازمان صنعت سبب شده که طی یک سال فعالیت غیرمجاز واحدهای صنفی تا 50 درصد 
افزایش یابد. صدرالدین موسوی خواستار اجرای برنامه GIS جهت هماهنگی اطلاعات میان 
دستگاه های متولی شد و افزود: متأسفانه مجامع صنفی در ارائه اطلاعات به دستگاه های 
ذی ربط تعلل می کنند. وی با تأکید بر اینکه فعالیت های زیرزمینی اقتصاد استان را به چالش 

اساسی کشیده اند گفت: وظیفه اتحادیه ها فقط اخطار دادن به واحدهای صنفی نیست.
یکی دیگر از منتقدین عملکرد مجامع امور صنفی که معتقد بود این واحد به وظیفه ذاتی خود 
آشنا نیست، معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم بود و گفت: نمایندگان بازرسی اتاق 
اصناف و سازمان صنعت و معدن باید نسبت به برخورد با متخلفان قوی تر و جدی تر باشند.

تأثیر مهاجرت ها در آشفتگی اقتصادی قم یونس عالی پور با بیان اینکه روسای اتحادیه ها به 
دلیل جمع آوری رأی در وظایف خود اغماض می کنند، افزود: وظیفه برخورد با متخلفان 
فقط وظیفه نیروی انتظامی نیست و ضرورت تقویت کارگروه مبارزه با کالای قاچاق به شدت 
احساس می شود. در ادامه این نشست، استاد اقتصاد دانشگاه مفید قم با اشاره به نا به سامانی 
افراد مهاجر به قم و تأثیر آن بر گسترش فعالیت های غیرمجاز و ایجاد ناهنجاری های اقتصادی 
و اجتماعی گفت: قم از گذشته درگیر حاشیه نشینی و خلأ قانونی برخورد با مهاجرت های 
غیرقانونی و ناحساب بوده است. ناصر الهی، مهارت پایین و قانون گریزی را مهم ترین ویژگی 
مهاجران به قم ارزیابی کرد و گفت: چالش برخورد با مهاجران در قم داستانی مفصل دارد و 
برای دست یابی به یک برآیند نیاز به پژوهش های علمی و اجتماعی خاص است. پایان بخش 
دهمین نشست ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی گزارش فعالیت صدا و سیمای استان قم در 
حوزه اقتصاد مقاومتی بود و در این گزارش بر گفتمان سازی، فرهنگ سازی و مطالبه گری 
رسانه ملی تأکید شد. مدیرکل صدا و سیمای قم با اشاره به فعالیت بخش های مختلف استانی 
و ملی رادیو و تلویزیون شبکه نور گفت: این شبکه در حوزه خبر بیش از 240 خبر و گزارش 
تهیه کرده است. حجت الاسلام محمد لطفی نیاسر امتناع بخش خصوصی از ارائه اطلاعات 
به رسانه ها، بودجه ناکافی، ظرفیت پایین در انتقادپذیری مسئولان، نبود همکاری دستگاه با 

رسانه ها را مورد توجه قرار داد.

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم :

حادثه مرگبار درجاده کوه سفید قم
 3 قربانی برجای گذاشت 

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: حادثه مرگبار در جاده کوه 
سفید قم سه قربانی بر جای گذاشت. محمدرضا حسنی روز سه شنبه در گفت و گو با ایرنا، 
افزود: متاسفانه ساعت 11:00 دیروز بر اثر برخورد دو دستگاه خودروی سواری با یکدیگر 
در جاده کوه سفید 3 تن، 2 آقا و 1 خانم در دم جان باختند.وی اضافه کرد: این حادثه 
سه مجروح نیز بر جا گذاشت که مجروحان پس از دریافت خدمات اولیه درمانی از سوی 
کارشناسان اورژانس 115 توسط سه دستگاه امبولانس به سرعت به مرکز درمانی منتقل 
شدند.سرهنگ اردشیر جمشیدی راد رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی قم نیز گفت و 
گو با ایرنا، علت این حادثه را انحراف به چپ سواری پیکان و برخورد با تاکسی عنوان کرد.

رئیس پلیس راه استان قم تشریح کرد :

 جزییات تصادف در جاده کوه سفید 
رئیس پلیس راه استان قم گفت: حادثه تصادف در جاده کوه سفید قم سه کشته برجای 
گذاشت. سرهنگ اردشیر جمشیدی راد ، از وقوع تصادف در جاده کوه سفید قم خبر داد و 
گفت: در ساعت 11 صبح دیروز بر اثر برخورد دو دستگاه سواری تاکسی و پیکان با یکدیگر 
تصادف فوتی رخ داد.رئیس پلیس راه استان قم با بیان اینکه این تصادف در کیلومتر 15 
محور کوه سفید رخ داد، گفت: تاکسی به سمت قم در حرکت بوده و پیکان نیز در مسیر 
به سمت گرمسار در حال حرکت بوده است. وی عنوان کرد: در این تصادف دو دستگاه 
خودرو رخ به رخ با یکدیگر برخورد کردند که موجب انحراف به چپ سواری پیکان شد و 
در نهایت سه نفر کشته شدند.رئیس پلیس راه استان قم بابیان اینکه این حادثه سه مجروح 
نیز داشت، بیان کرد: کشته شدگان دو نفر آقا و یک خانم خانم هستند و علت فوت نیز عدم 

بستن کمربند ایمنی در صندلی عقب بوده است.

جوان خلافکار دستگیر شد

مزاحمت برای خانم ها با گوشی پدربزرگ!
کارآگاهان پلیس فتا استان یزد جوانی را که ضمن هک تصاویر خصوصی یک خانم 

وی را تهدید به انتشار تصاویرش در فضای مجازی کرده بود شناسایی و دستگیر کردند.
سرگرد "مرتضی ابوطالبی" رئیس پلیس فتا استان یزد درباره این خبر گفت: چندی 
پیش بود که خانمی جوان به این پلیس مراجعه و از تهدید فرد ناشناسی در شبکه های 

اجتماعی تلفن همراه مبنی بر انتشار تصاویر خصوصی اش شکایت کرد.
 متهم در پلیس فتا به افسر پرونده گفت: "مدتی است که در یکی از شبکه های اجتماعی 
تلفن همراه عضو هستم؛ مدتی است فرد ناشناسی با دسترسی به تصاویر گوشی ام و هک 
آنها من را تهدید کرده چنانچه تن به خواسته های شیطانی اش ندهم تصاویر من را در 
فضای مجازی منتشر خواهد کرد." سرگرد ابوطالبی گفت: کارآگاهان پلیس فتا با انجام 
تحقیقات لازم و کار فنی و اطلاعاتی، صاحب خط موردنظر را که فرد مسنی بود شناسایی 
و او را به پلیس فتا احضار کردند.وی افزود: متهم در اداره پلیس مورد بازجویی قرار گرفت 
و مشخص شد که او آشنایی به فضای مجازی ندارد؛ فقط چندین مرتبه گوشی خود را در 
اختیار نوه اش قرار داده است.ابوطالبی گفت: با کسب این اطلاعات، متهم اصلی پرونده به 
هویت "ب.ص" که جوانی 24 ساله بود دستگیر و برای انجام بازجویی به اداره پلیس منتقل 
شد.وی افزود: متهم در پلیس فتا به هک شماره همراه این خانم در یکی از شبکه های 
اجتماعی و دستیابی به تصاویر شخصی اش اعتراف و به همراه پرونده متشکله به دادسرا 
معرفی شد.سرگرد ابوطالبی یادآور شد: خانواده ها از قرار دادن گوشی تلفن همراه خود 
در دسترس دیگر افراد خودداری کرده و بدانند که هر گونه سهل انگاری در این خصوص 

عواقب بدی را به دنبال خواهد داشت.

رئیس پلیس فرودگاه های کشور با اشاره به حضور فعال 
پلیس در تمام حوزه های فرودگاه ها گفت: بر این اساس یک 
باند بین المللی مواد مخدر در فرودگاه حضرت امام خمینی 

)ره( متلاشی شد. 
سردار حسن مهری روز سه شنبه در نشست خبری افزود: 
اعضای این باند، مواد مخدر را در دستگاه های گرمکن غذا 
جاسازی می کردند که در این راستا هفت تن از آنان دستگیر 
و در نهایت تمام اعضای باند که پیرامون تهران در دستگاه 
گرمکن غذا 20 کیلو مواد مخدر تریاک به مقصد استرالیا 
جاسازی کرده بودند، متلاشی شدند. وی اظهار کرد: این مواد، 
توسط سگ های مواد یافت کشف شدند؛ضمن اینکه محلی 
که به اختصاص مواد مخدر این باند اختصاص داشت پلمب 

شد و اعضای باند هم روانه زندان شدند. 
*افزایش 11 برابری کشفیات در محموله های پستی 
این مقام انتظامی همچنین از افزایش 11 برابری کشفیات 
محموله های پستی در چهار ماه امسال نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته خبر داد و افزود: این آمار نشان می دهد که قاچاق 

به دلیل سخت گیری های پلیس افزایش یافته است
وی همچنین به این نکته هم اشاره کرد که قاچاق از حوزه 

مسافری به سمت محموله های پستی تغییر کرده است. 
رئیس پلیس فرودگاه های کشور اضافه کرد: مکشوفات در 
چهار ماهه نخست امسال، نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
10 درصد، شمار دستگیر شدگان، 17 درصد و مواد مخدر 
مکشوفه تریاک 81 درصد ، شیره تریاک ، هفت درصد و 
شیشه هم 6 درصد افزایش داشته است.مهری خاطرنشان 
کرد: براساس روال سال های گذشته بیشترین مواد مخدر که 
به کشورهای اروپایی قاچاق می شد تریاک و شیره تریاک و 
آنچه به کشورهای آسیایی قاچاق می شد شیشه بوده است. 

مهری در بخش دیگری از سخنانش از دستگیری فردی 
استانبول، 5/ 5  از طریق  بود ئ  لندن  خبرداد که مسافر 
کیلوگرم شیشه و 5 / 1 کیلوگرم تریاک را در جداره کیف و 

کیف لپ تاپ به صورت ماهرانه جاسازی کرده بود.

وی ادامه داد مسافری که چهار کیلو گرم شیشه را به 
سمت شرق آسیا با جاسازی در کارتن برنج حمل می کرد 

هم دستگیر شد.
این مقام انتظامی تاکید کرد: تمام محموله ها را در بخش 
های مسافری انبار و گمرکات زیر نظر داریم و هیچ باری در 
پرواز های داخلی و خارجی بدون کنترل وارد هواپیما نمی 
شود.سردار مهری اضافه کرد:آمار دستگیرشدگان ایرانی در 
خارج از کشور با پیگیری از اینترپل نشان می دهد در یک 

سال اخیر موردی نداشته ایم.
**مسافران باری را به عنوان امانت نپذیرند

رئیس پلیس فرودگاه کشور در توصیه به مسافران، گفت: 

مسافراتی که به خارج از کشور مسافرت می کنند، به هیچ 
عنوان باری را به عنوان امانت نپذیرند چرا که ممکن است 
اشیاء ممنوعه در آن جاسازی شده باشد و مسافران از آن بی 

خبر باشند.
مهری به نکته دیگری هم اشاره کرد و اینکه ممکن است 
حمل برخی داروها در بعضی از کشور های حوزه خلیج فارس 
ممنوع باشد اما در کشور ما ممنوع نباشد.وی برای نمونه به 
حمل قرص های کدئین دار مثل قرص استامینوفن اشاره 
کرد که افراد را در برخی از کشورهای حوزه خلیج فارس ، 
دچار مشکل می کند.وی ادامه داد: حمل برخی از داروهای 
گیاهی که شباهت به مواد مخدر دارند نیز مسافران را دچار 
مشکل می کند؛ چرا که ممکن است پلیس کشورهای دیگر 

این نوع از داروها را نشناسند.
مهری با بیان اینکه پلیس در 56 فرودگاه استقرار دارد، 
طی  داخلی  پرواز  حوزه  در  مخدر  مواد  کشفیات  گفت: 
چهار ماهه نخست امسال نسبت به سال گذشته، 2 برابر 
شده است.وی با اشاره به آمار کشفیات ارز و کالا ، گفت: 
حوزه مبارزه با قاچاق کالا و ارز در چهار ماهه امسال نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته افزایش داشته است.مهری با 
اشاره به جاسازی مواد مخدر، ارز و طلا در بسته های سوپ 
و اوراق کتاب ، گفت: برخی طلا ، ارز و مواد مخدر را در 
کاربن ها جاسازی و تصور می کنند که دستگاه های ایکس 
ری) با کمک اشعه ایکس محتویات بار مسافران رویت می 
شود( آن را نشان نمی دهد در حالی که این طورنیست.

رئیس پلیس فرودگاه های کشور با بیان اینکه کشفیات طلا 
و ارز در فرودگاه حضرت امام خمینی)ره( به دلیل پروازهای 
خارجی زیاد است، گفت: فردی اقدام به قاچاق 500 میلیون 
تومان ایران چک یا پول رایج کشور در فرودگاه امام )ره(به 
مقصد یکی از کشورهای حوزه خلیج فارس کرده بود که 
توسط پلیس دستگیر شد چرا که برابر قانون بانک مرکزی، 
هر ایرانی بیش از پنج میلیون ریال، پنج هزار دلار ، 150 گرم 

طلا نمی تواند از کشور خارج کند.

فرمانده انتظامی استان سیستان و بلوچستان گفت: در دو درگیری مسلحانه ماموران پلیس 
با باندهای مسلح قاچاق مواد مخدر، در شهرستان های ایرانشهر و سیب و سوران، دو تن و 

974 کیلو تریاک کشف شد. 
سردار حسین رحیمی گفت: مبارزه شبانه روزی با باندهای بزرگ توزیع کننده مخواد مخدر 
یکی از اولویت های مهم پلیس سیستان و بلوچستان است و در این راستا ، مأموران پلیس 
استان سیستان و بلوچستان با رصد اطلاعاتی دقیق موفق به شناسایی دو باند بزرگ توزیع 

کننده مواد مخدر شدند.
وی با بیان اینکه با هدایت اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان، شب گذشته مأموران 
انتظامی شهرستان ایرانشهر خودرو "نیسان" متعلق به یکی از این باندهای بزرگ را در منطقه 
"کهوران" شناسایی کرد ،افزود: سوداگران مرگ با مشاهده مأموران ضمن تیراندازی به سمت 

پلیس با تغییر مسیر ناگهانی خودرو از محل متواری شدند.
این مقام ارشد انتظامی تصریح کرد: پس از مدتی تعقیب و گریز و حدود یک و نیم ساعت 

درگیری مسلحانه شبانه، قاچاقچیان مسلح که توان مقابله با مأموران را نداشتند با آتش زدن 
خودرو حامل مواد مخدر از محل متواری شده و مأموران با اطفاء حریق موفق به کشف یک 

تن و 574 کیلو تریاک شدند.
سردار رحیمی با بیان اینکه ساعاتی پس از پایان این درگیری مسلحانه ،مأموران انتظامی 
شهرستان »سیب و سوران« دو دستگاه خودرو »تویوتا« حامل مواد مخدر، متعلق به اعضای 
این باند را در محورهای فرعی شناسایی کردند، اذعان داشت: قاچاقچیان مسلح در این عملیات 
نیز با مأموران به صورت مسلحانه درگیر شدند که توانایی مقابله  با آتش پرحجم پلیس را 

نداشتند و با رها کردن دو خودرو تویوتا از محل گریختند.
وی در خصوص مقدار مواد مخدر کشف شده در این عملیات، گفت: مأموران در بازرسی از 

خودروهای به جا مانده از قاچاقچیان مسلح یک تن و 400 کیلو تریاک کشف کردند.
فرمانده انتظامی استان سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: در این دو عملیات در مجموع 

دو تن و 974 کیلو تریاک کشف شد.

رئیس پلیس فرودگاه های کشور: 

باند بین المللی مواد مخدر در فرودگاه امام متلاشی شد 

فرمانده انتظامی استان سیستان و بلوچستان  خبرداد:

 انهدام دو باند بزرگ مواد مخدر وکشف ۲ تن و ۹۷۴ کیلو تریاک

پنج، شش سال پیش را به یاد بیاورید؛ زمانی که هنوز 
استفاده از تلفن های هوشمند فراگیر نشده بود. آن روزها 
چقدر حال پدر و مادرتان را می پرسیدید؟ چقدر به جای 
صورت گوشی به صورت مهربان اعضای خانواده تان می 
نگرستید؟ با همسرتان چقدر وقت می گذراندید؟ چقدر 
با فرزندتان بازی می کردید و ساعات خانه بودن تان را 

چطور سپری می کردید؟
تلفن های هوشمند به خاطر جذابیت های فراوان 
شان و البته خدماتی که در اختیارمان گذاشته اند، این 
روزها به جزیی حذف نشدنی از زندگی مان تبدیل شده 
اند. مدام مشغول گشت و گذار در تلگرام هستیم؛ نرم 
افزاری که بعد از کندشدن وایبر، جایگاه خودش را در 
گوشی های ما تثبیت کرد و با فرار از خطر فیلترینگ، 
همچنان دارد می تازد.اینکه تلگرام ابزار قدرتمند و کار 
راه اندازی است، چیزی نیست که بشود انکارش کرد، 
اما از آنجا که هر پدیده ای در کنار محاسنش، معایبی 
هم دارد، می شود این نقد را به تلگرام وارد دانست که 
زمان زیادی از کاربرانش می گیرد. در این مطلب می 
خواهیم پیشنهادهایی برای بهینه سازی استفاده از این 

شبکه اجتماعی پرطرفدار بدهیم.
برنامه ریزی برای حضور در خانه  

ندهید  اجازه  تلگرام  به  اینکه  برای  قدم  اولین 
خوشبختی را از خانواده شما دور کند، این باشد که با یك 
عذرخواهی ساده گروه هایی را که فکر می کنید حضور 
در آنها چیزی به شما اضافه نمی کند یا احساس بهتری 

به شما نمی دهد ترك کنید
برای خودتان یک زمانبندی مشخص برای حضور در 
تلگرام داشته باشید و در صورتی که به آن عمل نکردید، 
جریمه در نظر بگیرید. یک جریمه متعادل که نه آن قدر 
آبکی باشد که با کمال میل و در شوق رسیدن به گوشی 
آن را ادا کنید، نه آن قدر سنگین که از حد توانتان خارج 

باشد. 
چت در گروه ممنوع

در یک گروه دوستانه، غیر از شما حداقل 20-10 نفر 
دیگر هم هستند و به همان اندازه ای مخاطب یک پیام 
محسوب می شوند که شما هستید. پس دلیلی ندارد 
وقتی بیکاری به یک نفر فشار آورده و می خواهد یک 

گپ و گفت راه بیندازد، شما اولین کسی باشید که 
جوابش را می دهید. تجربه نشان داده صحبت های 
این چنین هیچ آورده ای برای طرفین ندارند و بعد از 
گذشت چند دقیقه به همان جای اول می رسد. تازه 
ممکن است آخرش مدیر گروه جلوی همه بی آبرویتان 
کند و با جذبه خاص خودش بنویسد: »چت= حذف«. 
بهتر است به جای چت در فضای مجازی به گفت و گو 

در فضای خانواده بپردازید. 
دوباره کاری نکنید

کلا گروه ها و کانال های جوک سر و ته یک کرباسند. 
چند روز پس و پیش بالاخره پست های همدیگر را 
کپی می کنند. بنابراین اگر چند جا مشتری جوک 
های تلگرامی هستید، با یک مشاهده دقیق بهترینش را 
انتخاب کنید و مابقی را بفرستید قاتی باقالی ها. البته اگر 
لطیفه ی جالبی که در فضای مجازی دیدید که در جو 

خانواده بتوان گفت حتما آن را بلند برای همه بخوانید. 
تمام کننده بازی صورتک باشید

در چت های دونفره اگر بخواهید بعد از هر تشکری 
یک »خواهش می کنم« تحویل بدهید و در جواب هر 
شوخی ای اسمایلی خنده گریه آلود بگذارید، باید تا صبح 
چت کنید. هر جا حس کردید ادامه پیدا کردن صحبت 
سودی ندارد، یک سکوت طولانی کنید یا از بحث های 
قبلی یک جمع بندی انجام دهید و چت را تمام کنید. 

مخفی بمانید
که   invisible نام  به  داشت  قابلیتی  یاهومسنجر 
 last کاربر را از نظرها پنهان می کرد. حالا تلگرام هم با
seen recently این امکان را به شما می دهد که حریم 
شخصی ایمن تری تجربه کنید و از کنجکاوی دیگران 
در مورد رفت و آمدهای مجازیتان در امان باشید. از این 
مهم تر، وقتی دیگران نبینند شما آنلاین هستید، احتمال 

اینکه بخواهند یک گفت و گوی طولانی را با شما آغاز 
کنند بسیار کمتر است. هر چه در این فضا ها بیشتر 

مخفی بمانید در خانواده بیشتر ظاهر می شوید. 
نیازی نیست همه جا باشید

برای خودتان یک زمانبندی مشخص برای حضور در 
تلگرام داشته باشید و در صورتی که به آن عمل نکردید، 
جریمه در نظر بگیرید. یک جریمه متعادل که نه آن قدر 
آبکی باشد که با کمال میل و در شوق رسیدن به گوشی 

آن را ادا کنید
نگاهی به فهرست گروه هایی که در تلگرام عضو شان 
شده اید، بیندازید. گروه همکلاسی های مدرسه، بچه 
های دانشگاه، کارمندان اداره، خانواده، دخترخاله ها، بچه 
های محله و... . شاید به خودتان بگویید هر روز باخبر 
شدن از  حال همه این آدم های دور، لطفی است که 
تلگرام در حق تان کرده اما بهتر است از خودتان بپرسید 

برای باخبر شدن از آدم هایی که شاید هفته ای یك بار و 
سالی یکبار از آنها خبر می گرفتید، هر روز چند ساعت 
وقت صرف می کنید؟ شاید اولین قدم برای اینکه به 
تلگرام اجازه ندهید خوشبختی را از خانواده شما دور 
کند، این باشد که با یك عذرخواهی ساده گروه هایی را 
که فکر می کنید حضور در آنها چیزی به شما اضافه نمی 
کند یا احساس بهتری به شما نمی دهد ترك کنید. دلیلی 
ندارد از گروه خرید اجناس از ترکیه تا گروه آخرین اخبار 
سینمایی، در همه عضو باشید. پس برای شروع تلگرام 

تان را کمی پاکسازی کنید. 
صدا خفه کن و راحتی جان

حالا شما مانده اید و گروه هایی که دل تان نیامده 
از آنها دل بکنید. بهتر است این گروه ها را هم در ذهن 
تان اولویت بندی کنید. مثلا به خودتان بگویید دوست 
دارم در همان لحظه که در گروه خواهر هایم پیامی به 
من می رسد، جواب پیام آمده را بدهم اما از دخترخاله 
ها اگر هفته ای یك بار هم با خبر شوم، ایرادی ندارد. 
پس می توانید بر اساس این دسته بندی ذهنی، صدا 
یا نوتیفیکیشن برخی گروه هایی را که در آنها عضو 
شده اید، قطع کنید و به جای اینکه برای دیدن پیام 
شان هر لحظه سراغ تلفن هوشمندتان بروید، هر چند 
روز یکبار وقت خالی تان را با خواندن پیام های شان 

پر کنید. 
قانون تلگرامی برای خودتان بنویسید

یکی از این قانون ها می تواند مربوط به مکان ها و 
موقعیت هایی شود که در آنها حق استفاده از تلفن 
هوشمند یا اینترنت تلفن همراه را ندارید. برای مثال 
وقتی سر میز غذا هستید، وقتی به  مهمانی رفته اید 
یا  مهمان دارید، وقتی با هم روی نیمکت پارك نشسته 
اید و خلاصه وقتی که شما و همسرتان برای داشتن یك 
تجربه آرامش بخش و گذراندن وقت دو نفره یا خانوادگی 
برنامه ریزی کرده اید، نباید حتی خیال بیرون آوردن 

تلفن همراه از کیف تان هم به سرتان بزند. 
به جای اینکه هر پنج دقیقه یك بار سراغ گوشی 
تان بروید و به پیام هایی که دریافت کرده اید، پاسخ 
دهید، زمان مشخصی را به تلگرام و اینستاگرام بازی تان 

اختصاص دهید. 

آخرین باری که در زندگی مشترک احساس خاصی 
داشته اید و طعم زیبای زندگی زیر زبان تان آمده کی 
بوده است. مطمئن زمانی که شما به عنوان مرد خانواده 
و زن زندگی احساس خاص بودن به همسرتان داده اید. 
اگر دوست دارید شوهری شادتر از همیشه داشته 
باشید و وی را با ذوق تر و خندان تر از قبل ببینید این 
ترفندها را به کار گیرید. راه هایی وجود دارد که می توانید 
همسفر زندگی تان را شاد کنید و به او احساس خاص 
بودن دهید. اگر نمی دانید چگونه این کار را انجام دهید، 

ما به شما می گوییم . 
از زندگی با او راضی باشید 

نتایج تحقیقات نشان می دهد، شادی مردها رابطه 
مستقیمی با شادی همسرانشان دارد. این محققان می 
شرایط  از  همسرش  کند  احساس  مردی  اگر  گویند 
زندگی راضی است و به زندگی زناشویی شان نمره بالایی 
می دهد، او هم شاد می شود حتی اگر آنقدرها هم از 

ازدواجش راضی نباشد.
یک نامه عاشقانه بنویسید 

به یاد بیاورید اولین روزهایی را که چقدر مشتاقانه 
منتظر بودید تا پیامی یا یادداشتی از یکدیگر دریافت 
کنید. باز هم این کار را انجام دهید و به تمام دلایلی که 
همسرتان را بهترین همسر می دانید، فکر کنید. همسر 
شما از اینکه فکر کند او هم شما را خوشحال می کند، 

شاد خواهدشد.
با تمام وجود به او  گوش دهید

وقتی همسر شما در مورد کار، دوستان، سیاست، 
ورزش یا خاطره ای صحبت می کند یا عقیده یا فکرش 
را می گوید، به او توجه کنید. این کار نشان می دهد شما 

به مسائل، نگرانی ها، علایق و عقاید او احترام می گذارید 
و هیچ چیز بیش از این او را راضی و شاد نمی کند.
مثل روزهای اول ازدواج، میز بچینید 

اختیار  در  را  خود  وقت  گرانبها،  هدایای  جای  به 
همسرتان قرار دهید. نشان دهید که به او توجه دارید، 

حتی پس از یک روز کار سخت!
غذای مورد علاقه همسرتان را درست کنید. بعد از یک 
روز معمولی که همسرتان از سر کار برگشت، او را با غذای 
مورد علاقه اش متعجب کنید. او خوشحال می شود که 
شما بهترین  غذا را برایش درست کرده و وقت خود را به 

درست کردن آن اختصاص داده اید.
در کنارش مسابقات ورزشی را ببیند

گاهی نیز بگذارید کنترل تلویزیون دست همسرتان 
باشد. درست است که دوست دارید همسرتان بیشتر 
وقتش را با شما بگذراند، اما اجازه دهید مسابقات ورزشی 

مهم را که خیلی دوست دارد تماشا کند.
به چشمانش نگاه کنید

وقتی با همسرتان صحبت می کنید، اطمینان حاصل 
کنید که تماس چشمی دارید. این کار موجب اطمینان 
خاطر او از توجه و احترام شما می شود و به هر مردی 

قدرت می بخشد.
خانواده اش را مهمان کنید

گهگاه خانواده اش را در تعطیلات آخر هفته به خانه 
تان دعوت کنید. خانواده همسرتان برای او مفهوم عمیقی 

دارد.
بعد از یک روز خسته کننده یک پیام زیبا مهمانش 

کنید
بعد از یک روز خسته کننده کاری به همسرتان پیغامی 

زیبا بدهید. هنگامی که همسرتان مشغول تماشای یک 
فیلم است برایش میوه یا تنقلات ببرید. برای او بلیت 

تماشای بازی فوتبال بخرید و او را شگفت زده کنید.
اولین ملاقات تان را خلق کنید

اولین قرار ملاقاتی را که قبل از ازدواج با او داشتید 
دوباره خلق کنید. لباس های مورد علاقه همسرتان را در 
خانه بپوشید.ظاهرتان را همیشه زیبا نگه دارید. به خاطر 
اینکه سال های زیادی از ازدواجتان گذشته، از زیبایی 
ظاهرتان و مرتب بودنتان نگذرید. همسر شما از اینکه 
هنوز هم به ظاهرتان می رسید از شما قدردانی خواهد 

کرد.
دست به دست هم بدید

وقتی که کنارش نشسته اید دستش را بگیرید و نوازش 
کنید. همسرتان از این رابطه صمیمی لذت می برد. سعی 
نکنید همسرتان را عوض کنید و او را همان طور که برای 

ازدواج پذیرفتید، بپذیرید.
به او بگویید که دوستش دارید

در گوش او نجوا کنید که دوستش دارید. بارها این 
جمله را در گوشش بگویید. این کار موجب می شود 

احساس خوشحالی کند.
*رازهایی درباره شادکردن خانمها

نتایج تحقیقات نشان می دهد، شادی مردها رابطه 
مستقیمی با شادی همسرانشان دارد. این محققان می 
گویند اگر مردی احساس کند همسرش از شرایط زندگی 
راضی است و به زندگی زناشویی شان نمره بالایی می 

دهد، او هم شاد می شود
زن ها چیز زیادی از مردها نمی خواهند. هرچند این 
ویژگی ها در هر کسی پیدا نمی شوند ولی هر مردی 

قادر به داشتن آنها است. شاید بگویید هیچ کسی نیست 
که هیچ نقصی نداشته باشد و بتواند تمام این ویژگی ها 
را با هم داشته باشد، اما این واقعیت ندارد. مردان زیادی 
هستند که این ویژگی ها را به حد کمال ندارند، ولی 
به اندازه ای دارند که بتوانند زن زندگیشان را خوشحال 
کنند. و این همان حدی است که شما به داشتن این 

ویژگی ها نیاز دارید. 
روشهای زیر کمک می کند حال که خانم تان تصمیم 
گرفته شما را خوشحال کند، شما هم او را در زندگی 
راضی نگه دارید و نشاط را به زندگی تزریق کنید چرا که 
این زن است که سلامت روانی یک خانواده را تضمین 

کند وقتی شرایط برای خودش خوب باشد.
از او تشکر و قدرانی کنید

از تلاش های همسرتان تشکر کنید و ببینید این تشکر 
تا چه حد موثر واقع می شود. به این فکر کنید که همسر 
شما زن خیلی خوبی است، مادری بسیار خوب، عروسی 
بهتر از دیگر عروس ها و اگر به این طرز فکر ادامه دهید، 

او همین طور خواهد شد.
در ستایش همسر خسیس نباشید

خسیس نباشید و در ستایش همسر خود دست و دلباز 
باشید. اما به یاد داشته باشید که در هیچ موردی مبالغه 
نکنید. باید همسرتان استحقاق تعریف و تمجیدی را که 
شما می کنید، داشته باشد وگرنه ممکن است نتیجه ی 

خوبی ندهد.
عذرخواهی کنید

وقتی از شما خطایی سر می زند اظهار تاسف کنید. 
وقتی هم که تقصیر از شما نیست باز هم اظهار تاسف 

کنید!

استعدادهای پنهان او را کشف کنید
تا  کنید  کمک  و  کنید  تشویق  را  خود  همسر 

استعدادهای پنهانی او شکوفا شود.
یک شاخه گل و دیگر هیچ 

اختیار  در  را  خود  وقت  گرانبها،  هدایای  جای  به 
همسرتان قرار دهید. نشان دهید که به او توجه دارید، 
حتی پس از یک روز کار سخت! برای او هدیه ای ببرید 
حتی یک شاخه گل به این ترتیب او خوش اخلاق می 

ماند.
لطفا قرص سردرد او باشید

وقتی اوضاع قمر در عقرب است، لبخند را فراموش 
نکنید. اگر بخندید دنیا هم با شما می خندد و اگر گریه 
کنید یقین بدانید که دنیا شما را تنها خواهد گذاشت. 
بدانید زمانی که همسرتان از سر درد شکایت می کند، 
چاره سر درد او قرص مسکن نیست، بلکه یک لبخند 

است.
با همسرتان با قلم و خودکار بجنگید

هرگز با همسرتان نجنگید، چون امکان ندارد در جنگ 
برنده شوید. در عوض از قلم برای نوشتن آن چه در ذهن 
دارید استفاده کنید. بعد آن را به همراه شاخه ای گل 

تحویل او بدهید.
به زنان راستش را بگویید

زن ها نمی خواهند که همسرشان در مورد مسائل 
مهم به آنها دروغ بگوید. آنها می خواهند بخش مهمی 
از زندگی همسرشان، حتی مهمترین بخش آن باشند. 
یک زن می خواهد بداند در زندگی همسرش چه می 
گذرد و می خواهد که مرد زندگی اش به او اعتماد 

داشته باشد. 

راهکارهایی برای همنشینی کمتر با تلگرام 

راههایی برای شاد کردن همسفر زندگی






